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اقتصادی

 یک اقتصاد دان گفت: قرار داد ایران - توتال با ایجاد بیش از 100 هزار فرصت شغلی 
، انتقال تکنولوژی های جدید و ایجاد درآمد ارزی بالا برای کشور ، مصداق عملی 

اقتصاد مقاومتی است . 
بهمن آرمان  افزود: این قرار داد به لحاظ بکار گیری نیروهای ایرانی و تجهیزات 
داخلی تحقق دهنده منویات رهبر معظم انقلاب برای ایجاد اشتغال و تولید ملی است.

وی افزود: این قرار داد نفتی که در زمینه بهره برداری از حوزه گازی پارس جنوبی 
بین ایران و توتال به امضا رسید از نظرهای گوناگون یک نقطه عطفی در تاریخ نفتی 

کشورمان به حساب می آید.
** قرارداد ایران - توتال و ایجاد 100 هزار فرصت شغلی جدید

این کارشناس ارشد مسائل اقتصادی ایران، با بیان اینکه 100 هزار شغل مستقیم و 
غیر مستقیم در طول عملیات اجرایی قرار داد نفتی ایران توتال برای جوانان کشور ایجاد 
خواهد شد.آرمان افزود: اگر تعداد افراد خانوار این 100 هزار شاغل، چهار نفر محاسبه 

شود، بدین ترتیب400 هزار ایرانی از مزیت های این قرار داد متاثر خواهند شد.
این استاد اقتصاد دانشگاه با اشاره به درآمد ارزی حاصل از این قرارداد، افزود: درآمد 
ارزی بالای قرار داد نفتی ایران و توتال ، امکان ایجاد شغل های فراوان دیگری را فراهم 

می کند.آرمان، فاز یازده پارس جنوبی را به لحاظ نیازی که به تکنولوژی های بزرگ 
دارد، بسیار پیچیده توصیف کرد و خاطرنشان ساخت: درآمد ارزی این فاز هم بسیار 

بالا است.
استاد اقتصاد دانشگاه با بیان اینکه در جهان امروز داشتن بازاری مطمئن برای فروش 
محصول های تولیدی مهمترین نیاز هر کشوری است، گفت:امضای این قرارداد تضمین 
کننده بازاری پایدار برای فروش محصول های کشورمان حداقل به مدت بیست سال 

است که می تواند به 25 سال هم افزوده شود.
** قرارداد ایران - توتال و انتقال تکنولوژی ساخت سکوی دریایی 

وی، یکی از مزیت های کمتر گفته شده این قرارداد را امکان دستیابی متخصصان 
داخلی کشورمان به تکنولوژی ساخت سکوی دریایی بالای20هزارتن عنوان کرد که 

برای نخستین بار در خلیج فارس نصب خواهد شد.
آرمان اضافه کرد: ایران تا کنون چنین تکنولوژی در اختیار نداشته و حداکثر توانایی 
ساخت سکو با تکنولوژی پنج هزارتن داشته که این قرار داد تکنولوژیی که بیشتر در 

اختیار اروپایی ها بوده است را به کشورمان منتقل خواهد ساخت.
کارشناس اقتصاد ضمن تاکید بر ورود تکنولوژی جدید برای نخستین بار به کشورمان 

در نتیجه امضای قرار داد با توتال خبر از شریک شدن یک شرکت ایرانی در کنسرسیوم 
توتال برای نخستین بار داد. آرمان با یادآوری اینکه کشور نروژ با آنکه مدت زمان زیادی 
نیست که به نفت دست یافته ، توانسته در همین مدت کوتاه تکنولوژی ساخت سکوی 
بالای 20 هزارتن را به دست آورد عنوان داشت: کشورهای نفتی خاورمیانه هیچ کدام 
موفق به دست یابی به این تکنولوژی نشده اند و اکنون این دستاورد بی نظیری برای 
کشورمان است که در دولت یازدهم محقق شده است و ایران را صاحب تکنولوژی نوین 
می کند.به گفته وی، سهم 19 درصدی این شرکت ایرانی در کنسرسیوم نفتی توتال 
نقش تعیین کننده ای در انتقال تکنولوژی که در انحصار چند کشور محدود است 
خواهد داشت. آرمان افزود: طبق موارد گنجانده شده در قرار داد که مبلغ آن به تایید 
مدیر عامل توتال رسیده مقرر شده ، 50 درصد تجهیزات مورد نیاز پروژه ، از سوی 

شرکت های داخلی مانند آذرآب و غیره ساخته و بکار گرفته شود.
استاد اقتصاد دانشگاه گفت:این قرار داد با این حال نه تنها انتقال تکنولوژی به داخل 

کشور است بلکه از نظر ایجاد اشتغال هم تضمین کننده است.
آرمان از کسانی که بدون مطالعه در باره این قرارداد ،دلواپسی می کنند، انتقاد کرد و 

اظهار نظرهای آنان را بدون پشتوانه علمی و کارشناسی دانست.

یک اقتصاد دان: 

قرارداد ایران - توتال مصداق عملی اقتصاد مقاومتی است

 یک مسئول شرکت توانیر: 

نرخ برق مشترکان پرمصرف سه برابر مشترکان 
کم مصرف است 

مدیر کل دفتر مدیریت مصرف برق شرکت توانیر گفت: نرخ هرکیلووات ساعت 
برق متناسب با میزان مصرف مشترکان محاسبه می شود؛ به این معنی که نرخ 
هر کیلووات ساعت برق برای مشترکانی که کمتر از 100 کیلووات ساعت مصرف 
می کنند، کمتر از مشترکانی است که بیشتر از 100 یا 200 کیلووات ساعت برق 

مصرف می کنند. 
علیرضا احمدی یزدی اضافه کرد: مشترکانی که مصرف ماهانه آنها کمتر از 100 
کیلووات ساعت باشد به ازای هر کیلووات ساعت 45 تومان پرداخت می کنند؛ 
مشترکانی که مصرفشان بین 100 تا 200 کیلووات ساعت باشد بابت هر کیلووات 
52 تومان پرداخت می کنند؛ در صورتی که مصرف آنها از 200 کیلووات ساعت 
بیشتر شود، نرخ محاسبه هزینه برق مشترک با جهشی در پرداخت روبرو می شود و 

به ازای هر کیلووات ساعت، 130 تومان باید پرداخت کنند.
وی ادامه داد: بنابر این، نرخ محاسبه هر کیلووات ساعت برق در زمانی که مصرف 
مشترک خانگی از 200 کیلووات ساعت بیشتر شود، نسبت به زمانی که مصرف 

ماهانه وی کمتر از 100 کیلووات ساعت باشد، سه برابر افزایش پیدا می کند.
مدیر کل دفتر مدیریت مصرف برق شرکت توانیر افزود: به این ترتیب مشترکان 
با جابجایی زمان استفاده از وسایل پرمصرف می تواند نرخ هر کیلووات ساعت برق 

مصرفی خود را کاهش دهند.
به گزارش ایرنا، در شرایطی که با گرم تر شدن هوا، مصرف برق در کشور بیشتر 
شده است، مشترکان می توانند با جابجایی زمان استفاده از وسایل پرمصرف علاوه بر 
کاهش نرخ هر کیلووات ساعت برق مصرفی خود، به تامین برق پایدار در کشور نیز 
کمک کنند. مصرف برق در هفته های اخیر سیری صعودی داشته است؛ به گونه ای 
که پیک مصرف برق در روز چهارشنبه هفته گذشته به رکورد بی سابقه 55 هزار و 
400 مگاوات رسید؛ اوج مصرف در روز پنج شنبه ای که گذشت به 52 هزار مگاوات 
و در روز جمعه شب نیز به 48 هزار مگاوات رسید.در این شرایط، هفته گذشته 
به درخواست دیسپاچینگ ملی برق، مرکز مدیریت نیروگاه های برق آبی شرکت 
مدیریت منابع آب ایران از طریق هماهنگی با تمامی نیروگاه های برق آبی بزرگ، 
متوسط و کوچک تحت پوشش )حتی نیروگاه هایی که هیچ گونه برنامه رهاسازی 
آب در پایین دست نداشته اند( 10 هزار مگاوات ظرفیت آماده تولید را مهیا کرد و به 
این ترتیب نیروگاه های برق آبی کشور در هفته گذشته یک رکورد را در تولید انرژی 

برق آبی ثبت کردند.

معاون وزیر صنعت: 

کیفیت خودروهای داخلی بهبود داشته است 
معاون امور صنایع وزیر صنعت، معدن و تجارت گفت: افزایش قیمت های اعلام 
شده برخی خودروهای داخلی با تایید شورای رقابت بوده و متاثر از تورم داخلی و 

بهبود کیفیت خودروهاست. 
»محسن صالحی نیا« در پاسخ به این پرسش که اعلام شده کیفیت خودروهای 
داخلی روند نزولی داشته اما در مقابل، به طور رسمی قیمت خودروها افزایش یافته 
 ISQI -است، تصریح کرد: گزارش هایی که شرکت بازرسی کیفیت و استاندارد ایران

- منتشر می کند حاکی از بهبود کیفی خودروهای داخلی است.
به گفته این مقام مسئول، مسئولان شورای رقابت نیز با بررسی های کارشناسی، 

بهبود کیفی در بخش های مختلف خودروهای ساخت داخل را تایید کرده اند.
وی تصریح کرد: با در نظر گرفتن بحث تورم و برآیند موارد ذکر شده، بر اساس 

فرمولی که شورای رقابت ارائه کرده افزایش در قیمت خودروها اعلام شد.
صالحی نیا تاکید کرد: مرجع اصلی کیفیت خودرو شرکت بازرسی کیفیت و 
استاندارد ایران است که معتمد و مورد تایید است؛ در همین پیوند شورای رقابت نیز 

به بررسی پرداخته و بر اساس آن عمل کرده است.
به گزارش ایرنا، پیشتر »رضا شیوا« رئیس شورای رقابت در نشست خبری عنوان 
کرده بود: در مورد خودرو هرگونه افزایش یا کاهش قیمت به سه متغییر تورم بخشی، 
کیفیت و بهره وری بستگی دارد و بر اساس آن افزایش یا کاهش قیمت سالیانه آن 
خودرو به دست می آید. وی افزود: با تصمیم این مرکز، برای خانواده پراید و تیبا 
1.25 درصد و برای پارس تندر 90 ازتولیدات سایپا 1.57 درصد افزایش در نظر 
گرفته شده است. شیوا خاطرنشان کرد: تورم بخشی برای خانواده سایپا 6 درصد 
تعیین شده است. این مسئول ادامه داد: متوسط افزایش قیمت برای محصولات ایران 

خودرو شامل سمند و پژو 2.69 درصد خواهد بود.
پیش از این »عباس صفری« رئیس مرکز ارتباط با مشتریان و شبکه نمایندگی های 
گروه خودروسازی سایپا در گفت وگو با ایرنا اظهار داشت: با تصمیم مدیران سایپا، 
این افزایش قیمت ممکن است به صورت یکباره یا چند مرحله ای اعمال شود که به 

زودی در این زمینه اطلاع رسانی خواهد شد.
صفری درباره احتمال افزایش قیمت سایر محصولات سایپا در آینده نیز گفت: در 
این زمینه هنوز تصمیم گیری قطعی برای ارایه پیشنهاد افزایش قیمت انجام نشده و 

در حال مطالعات کارشناسی است.

ادامه گرانی پیاز و تمدید وعده های ارزانی!
در حالی که بیش از یک ماه است قیمت پیاز در سیر صعودی قرار گرفته و حتی از 
موز هم گران تر شده است، این افزایش قیمت هر روز ادامه دارد و مسئولان همواره 
وعده ارزانی را در آینده ای می دهند که مشخص نیست تا کی این وعده ها تمدید 

می شود.
به گزارش ایسنا، بازار پیاز و شاید پس از آن سیب زمینی مانند سال های گذشته 
با افزایش قیمت بی رویه ای مواجه شده که عامل آن به گفته مسئولان وزارت جهاد 
کشاورزی و اتحادیه ها و تشکل های مرتبط، کاهش تولید این محصول نسبت به سال 
گذشته است. اما این روند که از حدود یک ماه گذشته تاکنون آغاز شده به گفته 
همین مسئولان قرار بود طی یک تا چند هفته ابتدایی کنترل شود و قیمت آن با 
ورود محصولات جدید کاهش یابد، اما به نظر می رسد پیاز تولید شده در مناطق 
دیگری مانند اصفهان و آذربایجان هم نتوانست قیمت این محصول را در بازار کاهش 
دهد و حالا وعده ارزانی پیاز تا 20 روز آینده و پس از رسیدن پیاز استان فارس به 
بازار تمدید شده است. چراکه حسین اصغری  مدیر کل دفتر محصولات علوفه ای 
و جالیزی وزارت جهاد کشاورزی  در این باره اعلام کرد که شرایط خاص اقلیمی، 
کاهش تولید ناشی از وضعیت آب و هوایی و بازار نامناسب پیاز در سال گذشته باعث 
گرانی مقطعی این محصول شده است اما تا 20 روز آینده و به بازار رسیدن تولیدات 

جدید، شاهد کاهش قیمت پیاز خواهیم بود.
وی افزود: در حال حاضر قیمت پیاز در میدان میوه و تره بار کیلویی 2500 تا 
2800 تومان است که عامل این گرانی به وجود آمدن برخی شرایط خاص اقلیمی 
و نبود بازار مناسب برای آن در سال های گذشته بوده که سبب کاهش سطح زیر 
کشت و تولید پیاز شده است که البته با توجه به این که پیاز مانند دیگر محصولات 
کشاورزی در بازه های زمانی خاصی به دلیل شرایط اقلیمی خاص در نقاط مشخصی 
امکان تولید دارد و استان فارس به عنوان یکی از اصلی ترین تامین کنندگان این 
محصول در کشور به شمار می رود تا حدود 20 روز آینده پیاز تولید شده در مناطق 
مختلف استان فارس به بازار وارد می شود و قیمت این محصول متعادل خواهد شد.

این اظهارات در حالی مطرح می شود که در هفته های گذشته حسین مهاجران - 
رییس اتحادیه فروشندگان میوه و سبزی - نیز همین قیمت عمده فروشی را برای 
پیاز اعلام و اظهار امیدواری کرده بود که  در هفته آینده با رسیدن پیاز از مناطقی 
مانند اصفهان و آذربایجان قیمت این محصول تا کمتر از 1000 تومان نیز کاهش 
پیدا کند، اما هم اکنون پس از گذشت دو هفته نه تنها شاهد کاهش قیمت این 

محصول نبوده ایم بلکه قیمت خرده  فروشی پیاز همچنان رو به افزایش است.
البته براساس گزارش بانک مرکزی نیز متوسط قیمت پیاز در تهران در هفته منتهی 
به نهم تیرماه و در میادین میوه و تره بار شهرداری کیلویی 2400 تا 2600 تومان و 
متوسط قیمت این محصول در سطح شهر تهران کیلویی 3024 تومان بوده است که 
این قیمت های ثبت شده نشان دهنده این است که بازار پیاز به طور سرسام آوری با 
تنش های قیمتی مواجه شده است چرا که نرخ های اعلام شده قیمت متوسط بوده و 

مشخص نیست که بالا و پایین آن چقدر است.

 تبدیل شده،اما ابزار رقابت که نرخ سود است،از سوی شورای 
پول و اعتبار ثابت مانده است.هرچند در این میان برخی بانکها 

هم بی توجه به مصوبه، کار خود را پیش می برند. 
مریم فکری: همه تلاش ها بی سرانجام ماند؛ این را می شود از 
صحبت اخیر معاون اول رییس جمهور نیز استنباط کرد. اسحاق 
جهانگیری دیروز در مراسم روز ملی صنعت و معدن عنوان کرد 
که »ما در دولت یازدهم تلاش بسیاری کردیم که نرخ سود 
بانکی به صورت دستوری نباشد، اما به جهتی برود که به تولید 
کمک شود. این نرخ کاهش هم پیدا کرد. ما فکر می کردیم این 
نرخ می تواند با تورم کاهش پیدا کرده و به حدود 15 درصد 

برسد، اما نشد.«
خردادماه سال گذشته براساس توافق بانک های خصوصی و 
دولتی، نرخ سود بانکی به 15 درصد کاهش یافت و قرار شد 
این مصوبه از ابتدای تیرماه اجرایی شود. دلیل این اتفاق نیز 
کاهش نرخ تورم بود. نرخ تورم طی چهار سال اخیر در مسیر 
نزولی قرار گرفته و از 35 درصد در سال 92 به زیر 10درصد 
در خرداد سال 95 رسیده بود. حالا یک سال از اجرای مصوبه 
کاهش نرخ سود بانکی می گذرد و گزارش ها حاکی از آن است 
که برخی از بانک ها و موسسات مالی و اعتباری این مصوبه را 
رعایت نمی کنند و حتی پا را فراتر گذاشته اند و نرخ های بالای 
20 درصد و تا 23 درصد را به مشتریان پیشنهاد می دهند. در 
این شرایط، این سوال مطرح است که چرا کاهش نرخ سود 
بانکی شکست خورد و آیا عدم پیروی نرخ سود بانکی از نرخ 
تورم، مساله ای عادی است؟ اغلب همه فکر می کنند که نرخ 
سود بانکی به دلیل این که تابعی از نرخ تورم است، باید از کاهش 
نرخ تورم تبعیت کند و فاصله معقولی با آن داشته باشد، اما 
در دو سال اخیر این اتفاق نیفتاده و باعث شکل گیری فاصله 
غیرمنطقی بین این دو نرخ شده است. این تصور اگرچه ظاهری 
صحیح دارد، اما گرفتار خطاست. این که نرخ سود بانکی تابعی 
از نرخ تورم معرفی می شود، همان ظاهر صحیح داستان است، 
اما خطا این جاست که نرخ تورم اثرگذار بر نرخ سود بانکی، تورم 

آینده یا انتظارات تورمی است، نه تورم موجود. 

** کاهش های مقطعی و ناپایدار
تحلیلگران اقتصادی معتقدند دولت یازدهم اگرچه نرخ تورم 
را مهار کرده، اما در مهار انتظارات تورمی یا تورم آینده ناکام 
بوده است و برآیند انتظارات در بین فعالان اقتصادی آن است 
که کاهش نرخ تورم مقطعی و ناپایدار است. بر این اساس، برای 
کاهش نرخ سود بانکی راهی جز مهار انتظارات تورمی وجود 
ندارد؛ زیرا راه جایگزین، همان راه حل همیشگی سرکوب مالی 

است.
در این میان، در تحلیل این شرایط، دبیرکل کانون بانک ها و 
موسسه های اعتباری خصوصی گفته است؛ »بانک ها از کاهش 
نرخ سود استقبال می کنند، اما در برابر این قانون و مصوبه 
تمکین نمی کنند. علت تمکین نکردن بانک ها نیز رقابت چند 

گونه بانک ها با موسسات خصوصی و شرکت های دولتی است.«
به اعتقاد جمشیدی، »وقتی شرکت هایی مانند خودروسازان 
به سپرده های مردم بیش از نرخ مصوب مجلس سود پرداخت 
می کنند، بانک عملا از چرخه حیات اقتصادی عقب می افتد. 
حتی خود دولت به اوراق مشارکت سود بالای مصوب پرداخت 
می کند.« از سوی دیگر، هم اکنون تنگنای مالی که بانک ها با آن 
مواجه بوده و تا 50 درصد منابع آنها در دسترس نیست، خود 
عاملی شده تا به رقابتی سخت برای جذب سپرده ورود کنند. 
بهمن سال گذشته نیز بانک مرکزی در تحلیلی گزارش کرد که 
دلیل اصلی عدم کاهش نرخ سود بانکی را مشکلات موجود در 
ترازنامه بانک ها نظیر حجم بالای مطالبات غیرجاری و مطالبات 
از بخش دولتی و تنگنای اعتباری شبکه بانکی اعلام کرد که در 

نهایت به چسبندگی رو به پایین نرخ های سود منجر شده است.
** شکاف نگران کننده نرخ سود و تورم

از  بانک ها  اکنون عمده درآمد  این در شرایطی است که 
محل سود تسهیلات تامین می شود که با توجه به اختلاف 
حدود 3 درصدی که بین نرخ سود سپرده و تسهیلات وجود 
دارد، چندان پاسخگوی نیازها و هزینه های آنها نیست. در 
دریافت  یعنی  دنیا  بانک های  درآمدزایی  اصلی  راه  مقابل، 
کارمزد نیز بر بانک های ایرانی از جایگاه چندانی برخوردار 
نبوده و خود بر ناتوانی بانک ها در تامین هزینه از محل های 

دیگر افزوده است.
  رییس کل بانک مرکزی چندی پیش موضوع تامین هزینه ها 
از طریق دریافت کارمزد در بانک ها را مورد اشاره قرار داده و 
گفته بود در صورتی که تمام هزینه های بانک از محل کارمزد 
خدمات بانکی تامین شود، می تواند نشان دهنده ثبات و پایداری 
آنها باشد، اما متاسفانه در ایران نه تنها از ارائه خدمات بانکی 

سودی به دست نمی آید، بلکه زیان نیز ایجاد می کند.
در چنین وضعیتی، کارشناسان اقتصادی معتقدند که شکاف 

بیش از 10 درصد بین نرخ سود و تورم نگران کننده است. 
وحید شقاقی، کارشناس حوزه اقتصاد در مورد نرخ سود بانکی 
می گوید: »در اقتصاد اگر شکاف بین تورم و سود کمتر از 3 
درصد باشد، شرایط اقتصادی مطلوب است و اگر شکاف بین 
تورم و سود بیش از 3 درصد باشد، شرایط اقتصادی در وضع 
متوسط است. ولی اگر شکاف بین تورم و سود بیش از 10 

درصد باشد، یعنی اوضاع بحرانی است.«
به باور وی، »اکنون در کشور ما شکاف بین تورم و سود زیاد 
است و این کل اقتصاد ما را گرفتار کرده است. در کنار نرخ سود، 
نرخ ارز و نرخ تعرفه هم کل اقتصاد را گرفتار می کند و تداوم آن 
در سال های آینده ما را به یک بحران مالی و اقتصادی دچار می 
کنند و ادامه آن دولت را با مشکل شدیدی مواجه خواهد کرد.«
بر این اساس، تحلیلگران اقتصادی تاکید دارند اصلاح نظام 
بانکی ما که بیمار است، باید هرچه سریعتر انجام شود؛ وگرنه 

نظام پولی بیمار کارش از حالت بحرانی فراتر می رود.

 چرا بانک مرکزی تصمیمی برای نرخ سود نمی گیرد؟

سودبانکی در بن بست تصمیم گیری 

دبیر کانون سراسری انبوه سازان مسکن عنوان کرد

وجود 2/5 میلیون خانه خالی 
دبیر کانون سراسری انبوه سازان مسکن کشور با بیان این که در 5 سال گذشته تعداد 
مستأجرین حدود 40 درصد افزایش پیدا کرده است، گفت: تا سال 90 در کشور بر 
اساس آمارها حدود 5 میلیون مستاجر وجود داشت که این تعداد از سال 90 تا 95 
بیش از 2 میلیون مستاجر افزایش پیدا کرده و اکنون بیش از هفت میلیون مستاجر 

در کشور وجود دارد که این مساله یک تهدید برای بازار مسکن است.
فرشید پورحاجت در گفت وگو با ایسنا، اظهار کرد: معمولا فصل نقل و انتقالات تاثیر 
خود را روی بازار می گذارد و آنچه در یکماه گذشته مشاهده شده، آن است که به 
تعداد موردنیاز مردم، واحدهای اجاره ای مناسب در بازار نداریم. وی افزود: این مسأله در 
شرایطی است که بر اساس آمارهای نفوس مسکن، حدود 2.5 میلیون واحد مازاد نیاز یا 
بدون استفاده در کشور وجود دارد و بر اساس آن انتظار می رفت تا بازار در حالت تعادل 
باشد اما چنین اتفاقی نیفتاد و بازار اجاره شرایط متفاوت تر از سال گذشته دارد و مردم 
نتوانسته اند ساختمان موردنیاز خود را پیدا کنند. دبیر کانون سراسری انبوه سازان مسکن 
کشور تصریح کرد: قیمت  خانه هایی که در بنگاه های املاک جابه جا و به مردم اجاره داده 
می شود، بالاتر از نرخ تورم است و این اتفاق خوبی نیست. پورحاجت بیان کرد: در 5 سال 
گذشته تعداد مستأجرین حدود 40 درصد افزایش پیدا کرده است اما تا سال 90 در 
کشور بر اساس آمارها حدود 5 میلیون مستاجر وجود داشت که این تعداد از سال 90 تا 
95 بیش از 2 میلیون افزایش پیدا کرده و اکنون بیش از هفت میلیون مستاجر در کشور 
وجود دارد که این مساله یک تهدید برای بازار مسکن است. وی گفت: شرایط رکود در 
4 سال گذشته باعث تشدید اجاره نشینی شده و مردم نتوانستند متناسب با نیاز خود، 
مسکن خریداری کنند و این مساله یکی از دلایلی است که اکنون حدود 2.5 میلیون 
خانه خالی در کشور وجود دارد. دبیر کانون سراسری انبوه سازان مسکن کشور ادامه داد: 
عدم توانمندی مردم به خرید مسکن یکی دیگر از دلایلی است که این تعداد خانه خالی 
در کشور داریم. پورحاجت با اشاره به این که برخی می گویند 2.5 میلیون خانه بدون 
استفاده و خالی در کشور، خانه های لوکس هستند، عنوان کرد: من به این مساله اعتقاد 
ندارم که تمام 2.5 میلیون خانه بدون استفاده و خالی واحدهای لوکس باشند، بلکه این 
واحد شامل واحدهای معمولی تا لوکس است. وی با بیان این که دولت باید فکری عاجل 
برای مشکل مسکن کند، اظهار کرد: نباید در تب وتاب غرور 2.5 میلیون واحد خالی در 
کشور غرق شویم و باید برای این مساله فکری جدی و آسیب شناسی انجام گیرد که 
چرا این تعداد واحد خالی در کشور وجود دارد. دبیر کانون سراسری انبوه سازان مسکن 
کشور خاطرنشان کرد: در حوزه اجاره داری شرایط، شرایط خوبی نیست و مردم به دنبال 
مسکن می گردند و قیمت اجاره نیز نسبت به سال گذشته بالاتر از نرخ های پیش بینی 
شده نسبت به تورم، افزایش پیدا کرده است و این مسایل برای بازار مسکنی که در 
رکود نسبی قرار دارد، علائم خوبی نیست. پور حاجت گفت: بازار مسکن به تبع  آنکه 
در فصل نقل و انتقالات قرار داریم، شرایط بهتری پیدا کرده و مردم نسبتا علاقه مند به 
سرمایه گذاری در بازار مسکن شده اند اما این شرایط مقطعی است و با توجه به فصل نقل 

و انتقالات، شاهد این رشد هستیم و باید شرایط این حوزه را پایدار کنیم.

لیست ۱۱۴ کالای ممنوع الورود اعلام شد
لیستی که بر اساس آن دستگاه های دولتی مجاز به واردات 114 قلم کالا نیستند 
اعلام شد. به گزارش ایسنا، از سال 1393 در چند نوبت لیست هایی برای ممنوعیت 
واردات کالاهای مشابه تولید داخل از سوی دستگاه های دولتی توسط وزارت صنعت، 
معدن و تجارت پیشنهاد شده است. هر ساله پس از آنکه این لیست ها از سوی هیات 
وزیران مورد بررسی قرار گرفته و تایید شده، برای عملیاتی شدن ابلاغ می شوند که بدین 
ترتیب واردات آنها برای دستگاه های دولتی ممنوع می شود. البته این ممنوعیت به بخش 
خصوصی ارتباطی ندارد و مردم و بخش خصوصی در واردات این کالاها آزاد هستند. 
به گفته علی علی آبادی - مدیرکل دفتر مقررات صادرات و واردات سازمان توسعه 
تجارت - در سال 1393 معادل 180 قلم کالا، در سال 1394 معادل 184 قلم کالا 
و امسال 114 کالا برای ممنوعیت واردات از سوی دستگاه های دولتی معرفی شده اند 
که در مجموع طی این سال ها 478 ردیف کالا برای دستگاه های دولتی ممنوع الواردات 
اعلام شده اند. انواع تجهیزات مخابراتی، برخی انواع فوم )اسفنج نسوز(، تجهیزات تصفیه 
آب و پساب بر مبنای فناوری نانو، پره های متحرک و ثابت توربین، مولدهای تولید گاز 
صنعتی، ظروف بسته بندی فلزی )غذایی و شیمیایی(، سیم و کابل برق روکش دار 
و بدون روکش مسی و آلومینیومی، چسب زخم، خمیر دندان، کیت های تشخیص 
سریع بارداری، کیت های تشخیص سریع مواد مخدر و روان گردان، کابل های فیبر نوری، 
فلاکس آب و چای، کرکره های فلزی، طناب و سیم خاردار فولادی، سیم جوش، انواع 
هود و هواکش، مشعل های گازسوز برخی اقلامی هستند که در لیست امسال، واردات 

آنها ممنوع شده است.
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قرارداد دوساله رامین و اوستنده

رضاییان به اوستنده بلژیک پیوست

مدافع تیم ملی ایران پس از حضور در بلژیک و تمرین با تیم اوستنده و توافق با مدیران 
این تیم قرارداد خود را با این تیم منعقد کرد. 

 مدافع سابق پرسپولیسی ها را می توان جدیدترین لژیونر فوتبال ایران به حساب آورد، 
رامین رضاییان که پس از جدایی از جمع سرخ پوشان با هیچ تیم دیگری به توافق نرسیده 
بود امروز پس از توافق با مدیران تیم اوستنده بلژیک قرارداد خود را به مدت دو سال با 

این تیم منعقد کرد. 
قرارداد دو ساله رضاییان بدین صورت بسته شد که پس از سال اول و در صورت رضایت 

طرفین، او یک فصل دیگر نیز در بلژیک خواهد ماند تا برای اوستنده به میدان برود. 
رضاییان که چند روز اخیر را در تمرینات و تست های فنی این تیم بلژیکی حضور داشت 
با به نمایش گذاشتن قابلیت های خود رضایت کادر فنی اوستنده را به همراه داشت تا در 

نهایت بتواند خود را لژیونر بداند و قرارداد خود را با این تیم ببندد.
در کنار قبولی در تست های فنی، محبوبیت رامین رضاییان، برای مسئولان تیم بلژیکی 
از اهمیت بالایی برخوردار بود به نوعی که رسانه های ورزشی بلژیک، گزارش های متعددی 
از میزان محبوبیت و دنبال کنندگان این بازیکن در صفحات اجتماعی منتشر کرده اند، 

موضوعی که مورد توجه مسئولان اوستنده قرار داشت.
اکنون پس از تیم های صبای قم، راه آهن و پرسپولیس تهران، اوستنده بلژیک 
جدیدترین تیم مدافع مازنی فوتبال ایران محسوب می شود، تیمی که در فصل قبل 

بازی های لیگ بلژیک موفق شده بود در رده پنجم قرار بگیرد.

شکست اف سی سئول در روز اولین بازی شفیعی
اولین بازیکن ایرانی کی لیگ برای نخستین بار در ترکیب اف سی سئول به میدان رفت 

تا نامش در تاریخ این رقابت ها ثبت شود.
در هفته نوزدهم رقابت های کی لیگ کره جنوبی اف سی سئول در حالی به مهمانی 
گوانگ ژو رفت که خالد شفیعی مدافع ایرانی و خرید جدید سئولی ها از آغاز نیمه دوم به 

عنوان اولین بازیکن تعویضی در ترکیب قرار گرفت.
در این بازی که از رقابت های هفته نوزدهم کی لیگ انجام شد، خالد شفیعی از دقیقه 
46 و در حالی که بازی با نتیجه 1یک بر صفر به سود میزبان در جریان بود، به جای 
سئونگ وون یونگ وارد زمین شد تا اولین بازی خود با پیراهن اف سی سئول را به ثبت 
برساند. خالد شفیعی در دو بازی گذشته به دلیل صادر نشدن  ITC مجوز حضور در ترکیب 
اصلی سئولی ها را به دست نیاورده بود که با حل این مشکل اجازه همراهی این خرید 
جدید به باشگاه اف سی سئول داده شد؛ با این حال تیم سئول با نتیجه 3-2 به حریف 
انتهای جدولی خود باخت تا همچنان روند پر فراز و نشیبی را در این فصل طی کند. با 
این شکست اف سی سئول با 25 امتیاز در جایگاه هفتم جدول ایستاد و گوانگ ژو انتهای 
جدولی هم با این برد 16 امتیازی شد تا امیدهای خود برای فرار از این جایگاه را بیشتر 

کند. نتیجه ای که شروعی تلخ برای اولین ایرانی تاریخ فوتبال کره جنوبی به ثبت رساند.

بازگشت دروازه بان ایران در جام جهانی به میادین

علیرضا حقیقی با پیراهن سفید اسکیستونا
حقیقی بعد از مدت ها مصدومیت سرانجام اولین بازی خود در لیگ سوئد را تجربه کرد 

گرچه بازگشت گلر ایرانی هم مانع ادامه ناکامی ها نشد.
علیرضا حقیقی گلر سابق تیم ملی ایران بعد از ماه ها مصدومیت و دوری از میادین 
سرانجام طلسم را شکست و اولین حضور 90 دقیقه ای خود را در لیگ برتر سوئد تجربه 

کرد گرچه بازگشت این دروازه بان هم مانع ناکامی های اسکیستونا در لیگ سوئد نشد.
در هفته چهاردهم لیگ سوئد اسکیستونا در حالی مهمان سیریوس بود که علیرضا 
حقیقی برای اولین بار درون دروازه این تیم به میدان رفت و در طول 90 دقیقه بارها 
منجی دروازه این تیم برابر یورش های میزبان بود اما تلاش های او برای بسته نگه داشتن 
دروازه اسکیستونا بی نتیجه ماند چون مهاجم حریف در دقیقه 74 تک گل بازی را وارد 
دروازه حقیقی کرد. دروازه بان اول سابق تیم ملی ایران که هنوز امیدوار است در فهرست 
نهایی مسافران کی روش به روسیه 2018 قرار داشته باشد بعد از این نمایش در پستی 
که در صفحه شخصی خود قرار داد نوشت:» خدایا مرسی...«. پستی که نشان می داد او از 

بازگشت به میادین و عملکردی که در اولین تجربه لیگ سوئد داشت کاملا رضایت دارد.

احسان هم بازی جدید شجاعی؛

حاج صفی رسما به پانیونیوس پیوست
کاپیتان فصل گذشته سپاهان اصفهان رسما به عضویت باشگاه پانیونیوس یونان درآمد 

تا تعداد ایرانی های این تیم دو باره به دو بازیکن برسد.
احسان حاج صفی بعد از یک سال بازی در اف. سی. وی. فرانکفورت آلمان فصل گذشته 
را دوباره در سپاهان سپری کرد و باز هم نمایش درخشانی داشت که این عملکرد را در 
تیم ملی و با وجود تغییر پست به هافبک نیز به نمایش گذاشت تا مورد توجه تیم های 
خارجی قرار بگیرد. این بازیکن ملی پوش که به همراه مسعود شجاعی حدود دو هفته 
است به آتن سفر کرده و در تمرینات پانیونیوس یونان شرکت داشت، بعد از مذاکره با 
مسؤولان این باشگاه برای عقد قرارداد به توافق رسید. حاج صفی که پیشنهاد داخلی نیز از 
استقلال تهران و سپاهان داشت در نهایت تصمیم گرفت در سال منتهی به جام جهانی 
2018 لژیونر شود و بعد از یک فصل دوباره فوتبال خود را در اروپا دنبال کند تا بیشتر 
مورد توجه کارلوس کی روش باشد. شجاعی نیز که یک فصل موفق در پانیونیوس گذراند 
و با درخشش در این تیم جزو نفرات منتخب سوپر لیگ یونان قرار گرفته بود، از تیم های 
یونانی مثل پاناتینایکوس پیشنهاد داشت ولی در نهایت به کارش در پانیونیوس ادامه داد و 
قراردادش را تمدید کرد. در آغاز فصل گذشته شجاعی و کریم انصاری فرد دو ایرانی حاضر 
در پانیونیوس بودند که انصاری فرد در نقل و انتقالات زمستانی به المپیاکوس رفت ولی حالا 
بعد از یک سال با آمدن حاج صفی دوباره تعداد ایرانی های پانیونیوس به دو بازیکن رسید.

عیادت وزیر ورزش و جوانان از کیمیا علیزاده
وزیر ورزش و جوانان از نایب قهرمان تکواندو جهان عیادت کرد.

مسعود سلطانی فر وزیر ورزش و جوانان به همراه فریبا محمدیان معاون وزیر ورزش در 
امور بانوان از کیمیا علیزاده دارنده مدال نقره تکواندو جهان عیادت کردند. وزیر ورزش و 
جوانان پس از عیادت از کیمیا علیزاده گفت: از کیمیا قول مدال طلا المپیک توکیو را گرفته 

ام. برای دخترم کیمیا آرزوی سلامتی و بهبودی دارم.

آگهی فقدان سند مالکیت
خانم مریم مهدوی زادگان با ارائه یک برگ استشهاد شهود مصدق اعلام 
داشته اند که سند مالکیت ششدانگ پلاک 10296/23 اصلی بخش یک  قم 
که در دفتر 131صفحه 145 ثبت شده است مفقود گردیده است . لذا مراتب 
باستناد تبصره یک اصلاحی ماده 120 آیین نامه قانون ثبت در یک نوبت به 
تاریخ ذیل آگهی می گردد تا چنانچه کسی مدعی وجود سند مالکیت نزد خود 
و یا انجام معامله  باشند مراتب را همراه با مدارک خود پس از انتشار آگهی 
ظرف 10مدت روز کتبا به این اداره اعلام و ارسال و رسید اخذ نمایند تا مورد 
رسیدگی قرار گیرد. بدیهی است پس از انقضای مهلت مقرر نسبت به صدور 

سند مالکیت المثنی برابر مقررات اقدام خواهد شد.)م الف 3199(.
جعفر کاظمی - رئیس ثبت اسناد منطقه قم

آگهی تحدید حدود اختصاصی
از  فرعی  بپلاک 197  ساختمان  باب  یک  تحدید حدود ششدانگ  چون 
11203  اصلی واقع در بخش یک ثبت قم اراضی میدان ولیعصر-20 متری 
ولیعصر-انتهای 20 متری-8 متری روبروی قالیشویی نمونه- که بنام حسن 
الماسی فرزند حسین میباشد ، در جریان ثبت است که بعلت تبصره واحده 
ماده 13 قانون تعیین تکلیف اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی بعمل 
نیامده از طرفی مطابق ماده 15 قانون ثبت نیز نمیتوان عمل نمود ، لذا بنا 
به تقاضای کتبی نامبرده طی وارده 1/9200 -96/4/17 تحدید حدود پلاک 
مذکور در روز یکشنبه مورخ 96/5/15 ساعت 8/5 الی 12 صبح در محل وقوع 
ملک انجام میگردد بدینوسیله به اطلاع اهالی و خصوصا به مالکین مجاور و یا 
نماینده قانونی آنها اعلام میدارد که در روز و ساعت مقرر در محل مذکور حضور 
بهم رسانند. مهلت قانونی ار تاریخ تنظیم صورتمجلس بمدت یکماه خواهد بود 
و اعتراضات مجاورین طبق ماده 20 قانون ثبت پذیرفته و رسیدگی خواهد شد 
ضمنا تبصره ماده مصوب 73/2/25 متعرض ظرف مدت یکماه پس از تسلیم 
اعتراض با اداره ثبت میبایست گواهی تقدیم دادخواست بمرجع ذیصلاح قضائی 

را نیز به این اداره ارائه نماید./ق
رئیس اداره ثبت اسناد و املاک منطقه یک قم
تاریخ انتشار:96/4/19

 CAS وکیل حقوقی فوتبال ایران نسبت به رأی دادگاه
در پرونده مناقشه ایران و عربستان ابراز امیدواری کرد.

قرار  و  است  ایران  فوتبال  سرنوشت  روز  پنج شنبه 
است دادگاه CAS پاسخ پرونده مناقشه میزبانی ایران 
و عربستان را بعد از بررسی های فراوان اعلام کند و به 
همین منظور قرار است دکتر علیرضا اسدی با وجود 
برکناری از سمت دبیرکلی فدراسیون فوتبال به عنوان 

نماینده کشورمان راهی کشور سوئیس شود.

حالا این سوال پیش می اید که آیا در حال حاضر که 
اسدی دبیرکل فدراسیون نیست، او می تواند به عنوان 
این سمت راهی دادگاه CAS شود  ایران در  نماینده 
یا خیر؟ ضمن اینکه این پرسش نیز پیش می آید که 
پاسخ این پرونده به سود ایران است و یا به ضرر آن. 
هر چند که مسئولان فدراسیون فوتبال خود را در این 
قضیه بسیار امیدوار جلوه می دهند اما گویا موضوع از قرار 
دیگری است و شاید پنج شنبه روز خوبی برای فوتبال 

ایران نباشد.
بر همین اساس رضا جاودانی، وکیل حقوقی فوتبال 
و عضو کمیته انضباطی فدراسیون فوتبال در گفت وگو 
این دو  فارس، درمورد  با خبرنگار ورزشی خبرگزاری 
گفت:  فارس  خبرگزاری  ورزشی  خبرنگار  به  پرسش 
وکیل سوئیسی فدراسیون فوتبال در حال کار بر روی 
این پرونده است. ما نیز مدارک مان را به CAS ارسال 
کردیم و قرار است این وکیل در روز اعلام رأی در دادگاه 
باشد؛ ضمن اینکه وقتی او مستندات ما را دید از ما بابت 
اینکه مدارک مان جامع و کامل بود، تشکر کرد. الان هم 
این وکیل سوئیسی از طرف ایران انتخاب شده و برای ما 

هم منافع ملی مهم است نه اسم و رسم افراد. 
از  برکناری  وجود  با  اسدی  آیا  اینکه  درمورد  وی 
سمتش می تواند راهی دادگاه CAS شود یا خیر، گفت: 
طبیعتاً دبیرکل یا رئیس فدراسیون باید بروند اما آنجا 
نگاه نمی کنند که چه کسی آمده، هرچند که وکیلمان 

 CAS آنجاست اما اگر نمایند ای از ایران هم نرود دادگاه
اگر دکتر اسدی  اینکه  کار خودش را می کند؛ ضمن 
استعفا داده باشد طبق تشریفات قانونی، زمان می برد 
تا استعفای او مورد موافقت قرار بگیرد. در حال حاضر 
نیز ساکت سرپرست دبیرکلی فدراسیون است و تا زمان 
تشکیل هیات رئیسه و پیشنهاد برای حفظ این سمت او 

همچنان سرپرست باقی خواهد ماند.
دادگاه  رای  به  اندازه  چه  تا  اینکه  درمورد  جاودانی 
CAS امیدوار است، گفت: اگر امیدوار نبودیم وارد بحث 
هم نمی شدیم. یک کار تیمی را روی سلسله مراتب به 

اسنادی که داشتیم انجام دادیم و بسیار امیدواریم.
وی افزود: عربستانی ها از یکسو می گویند ایران امن 
نیست از طرف دیگر منشور ملی المپیک و حتی فیفا 
می گوید که سیاست نباید نقشی در ورزش و فوتبال 
ایفا کند. اینکه یک سفارت مورد تعرض قرار گرفته و به 
واسطه آن ایران را امن نمی دانند حرف درستی نیست 
ضمن اینکه این موضوع را هم ثابت نکرده اند. در حال 
حاضر کشورهایی مثل عراق، سوریه و حتی افغانستان 
در ایران بازی می کنند و اگر کشورمان امن نبود فیفا این 

اجازه را نمی داد.
جاودانی در پایان گفت: در حال حاضر ما تلاشمان را 
کرده ایم و مستندات مان را به صورت یک لایحه خوب 
آماده کردیم و دیگر پاسخ نهایی برمی گردد به اعضای 

CAS که همه جوانب را سنجیده و رای را اعلام کنند.

جاودانی مطرح کرد:

امیدواری به رأی CAS در مناقشه با سعودی ها  فتح الله زاده:

 پروژه بعدی کی روش حذف تاج از 
فدراسیون است! 

مدیرعامل سابق باشگاه استقلال گفت: من کی روشی پور نیستم و اتفاقا به خیلی از 
رفتارهای سرمربی تیم ملی انتقاد دارم اگر چه او را از نظر فنی کم نظیر می دانم. 

جدال کی روش و علیرضا اسدی در نهایت منجر به جدایی دبیرکل فدراسیون فوتبال شد 
و مهدی تاج در حکمی عجیب محمدرضا ساکت را به جای شخصی که با سرمربی تیم ملی 
وارد جدل رسانه ای شده بود، کرد. در همین رابطه علی فتح الله زاده گفت  وگویی با فارس 
انجام  داد و اتفاقاً انتقادهایی را به رفتار کی روش و مسئولان فدراسیون فوتبال وارد کرد. متن 

گفت وگوی با فارس مدیرعامل سابق استقلال را در زیر می خوانید: 
حتماً از اتفاقات روز گذشته و برکناری علیرضا اسدی خبر دارید تحلیل شما 

از این اتفاق چیست.
اعتقاد دارم در یک مجموع که قوانین و استانداردهای بین المللی به وجود می آید همه 
چیز باید به شکل قانونمند جلو برود. برای تان مثالی می زنم؛ اگر رئیس جمهور آمریکا 
بخواهد به گینه بیسائو برود قطعاً با پذیرایی آنها مواجه خواهد شد حتی با وجود آنکه دو 
کشور تفاوت های بسیار زیادی با هم دارند. حالا شما تصور کنید رئیس جمهور گینه بیسائو 
بخواهد به آمریکا سفر کند. آیا می شود آمریکایی ها نماینده شان را به استقبال رئیس جمهور 
بفرستند؟ طبیعتاً برای استقبال از یک رئیس جمهور باید هم پست و مقام او این کار را 
انجام بدهد. این مثال را زدم که بگویم اگرچه کی روش مربی بزرگ و سطح بالایی است ولی 
فوتبال ما هم به شرایطی رسیده که همه باید در آن سلسله  مراتب را رعایت کنند. سمت 

دبیرکلی بسیار بالا است و سرمربی تیم ملی باید شأن این سمت را حفظ می کرد.
تحلیل شما از رفتار مهدی تاج چیست؟

قطعاً آقای تاج از این اختلاف خبر داشت و می دانست که ممکن است اختلافات به 
اینجا ختم شود. او باید این قضیه را مدیریت می کرد و به کی روش می گفت مصاحبه علیه 
اسدی انجام ندهد. امروز خواندم تاج در مصاحبه ای اعلام کرده بود برکناری اسدی ربطی 
به مصاحبه کی روش ندارد و ما از قبل می خواستیم دبیرکل را عوض کنیم. اگر واقعاً اینگونه 
است رئیس فدراسیون باید به سرمربی تیم ملی این موضوع را منتقل کند و از او می خواست 
با اسدی کل کل نکند چون او در حال رفتن از فدراسیون بود. اگر هم قرار بوده اسدی به 
کارش ادامه دهد باز هم تاج باید تـأکید می کرد سرمربی تیم ملی مصاحبه تنش زا انجام 
ندهد. فکر می کنم با این اتفاقات فقط فوتبال تیم ملی ما است که ضرر می کند چون ما از 
کی روش انتظار صعود به مرحله بعد را داریم و اگر این حواشی ادامه دار باشد قطعاً دودش 

به چشم فوتبال ما خواهد رفت.
قبول کنید که با صعود تیم ملی برای دومین بار پیاپی به جام جهانی هر شخصی 
جای تاج بود شاید مقابل کی روش موضع نمی گرفت تا بلکه با واکنش افکار 

عمومی مواجه نشود،اگر شما جای تاج بودید چه کار می کردید؟
 مهدی تاج از دوستان من است و یک مدیر محسوب می شود، هر شخصی یک شیوه ای 
دارد. من جای مهدی تاج نیستم ولی با توجه به اتفاقاتی که از قبل رخ داده و همه می دانند 
چند نفر پیش از اسدی قربانی شده اند باید به این نتیجه برسیم که برخوردی جدی باید 
صورت می گرفت یا حداقل اگر من جای تاج بودم شخصی مثل اسدی را که مردی مستقل 
است را در فدراسیون به کار نمی گرفتم. وقتی من می دانم باید کی روش را حفظ کنم -چون 
او بین مردم محبوب است- پس افرادی را در فدراسیون می گذارم که حرف شنو باشند و البته 

باید این را هم قبول کنیم که این افراد حر ف شنو از لحاظ کاری ضعیف هستند.
همانطور که می دانید پیش از این در مورد نکونام و کادر فنی ایرانی تیم های ملی 

هم چنین اتفاقاتی رخ داده بود.
اینها اصلًا خوب نیست. من قبلًا هم گفتم ما جام جهانی نرفته نیستم دوست دارم مربی 
خوب داشته باشیم و مردمان از آنها لذت ببرند ولی شما اگر گواردیولا و کاپلو را هم بیاورید 
آنها باید براساس  استانداردهای جهانی عمل کنند اینگونه رفتار یک نوع وا دادن است. من 

فکر می کنم شرایط اگر اینگونه باشد تفکر بعدی کی روش برکناری تاج است.
به نظر شما وزارت ورزش در این زمینه نمی تواند کمکی انجام دهد یا اینکه این 

مسئله بی فایده است؟
سابقه نشان داده ورود وزارت ورزش به این مبحث مثبت نبوده است. شما دیدید رئیس 
حراست وزارت ورزش که یک انسان بسیار شریف بود آمد و قربانی شد. در اینجا منطق 
حکم فرما نمی شود و کسی که قدرت دارد برنده است. اگر قرار است شخصی مثل اسدی 
را به این راحتی کنار بگذاریم باید پیش از این با او هماهنگ می کردیم و با شکل و شمایل 
بهتری حرمت وی را نگه می داشتیم اگر فدراسیون فوتبال از موضع بالاتری برخورد کند و 
تأکید می کنم نه اینکه به کی روش بی احترامی کند مطمئناً سرمربی پرتغالی هم منطق دارد 

و می تواند مقابل منطق تسلیم شود.
با توجه به نتایج تیم ملی فوتبال و موفقیت کی روش در رساندن تیم ملی به 
جام جهانی خیلی از طرفداران فوتبال که در قالب طنز به آنها لقب کی روشی پور 
می دهند در صفحات مجازی خود و مجامع عمومی به حمایت از سرمربی تیم ملی 
پرداخته و مقوله رفتار غیرحرفه ای و مباحث فنی را با هم ادغام کرده اند، شما در 

این زمینه چه نظری دارید؟
من کی روشی پور نیستم و از همان ابتدا هم گفتم این مربی کاری کرده که فوتبال ایران 
تکان خورده و از لحاظ فنی کم نظیر است اما از لحاظ رفتاری انتقادهایی به او دارم و برخی 

از رفتارهایش اصلًا مورد تأیید نیست.
قبول دارید افکار عمومی اصلاً  به رفتارهای سرمربی ملی دقت نمی کنند و فقط 

بردهای تیم ملی را در نظر دارند؟
دقیقاً همین طور است. مردم کی روش را دوست دارند چون نتیجه گرفته است عیبی 
هم ندارد مردم حق دارند ولی مسئولان فدراسیون باید این را به خودشان بقبولانند که 
کی روش در کنار این همه قدرت فنی باید ملاحظاتی هم در ساختار مدیریتی فدراسیون 

داشته باشد.

مهاجم پیشین تیم ملی فوتبال ایران گفت: خدا آن روز را 
نیاورد، چون اگر کی روش پهلو درد بگیرد، به تاج می گوید 
که از فدراسیون برو!  مشاجره رسانه ای کارلوس کی روش و 
علیرضا اسدی در نهایت به برکناری دبیرکل فدراسیون فوتبال 
منجر شد. سرمربی تیم ملی فوتبال، به نوعی با یک بیانیه در 
صفحه شخصی اش، نفر دوم فدراسیون فوتبال ایران را تغییر 

داد.
خداداد عزیزی در گفت وگو با تسنیم، به شدت از این موضوع 
ابراز ناراحتی کرده و می گوید که با اوضاعی که به وجود آمده 
و دبیرکل فدراسیون با یک بشکن عوض می شود، باید درِ این 

فوتبال را بست.
را  به خواسته اش رسید و اسدی  بالاخره   کی روش 

برکنار کرد...
کی روش تقصیری ندارد. باید به حال فوتبال ایران تاسف 
بخوریم. برای تاج اظهار تاسف می کنم. یک آدم خوب در آن 
فدراسیون بود که آن را هم کنار گذاشتند. به جز اسدی، بقیه 
افرادی که در آن فدراسیون هستند، فوتبال را نمی فهمند،  
یعنی فوتبال بازی نکردند که فوتبال را بفهمند. یعنی فوتبال 
به این ذلت، خواری، بدبختی و بیچارگی رسیده  که این آقا 
)کی روش( برای ما تعیین تکلیف کند؟! ما چقدر بدبختیم که 
یک نفر که کارمند ماست، از ما پول می گیرد و باید تا کمر 

جلوی مردم ما خم شود، برایمان تعیین تکلیف می کند.
 کی روش به خاطر دو صعود پیاپی به جام جهانی، محبوبیت 

خوبی در بین مردم پیدا کرده است...
وظیفه او این است که تیم ما را به جام جهانی ببرد، اما 
می آید و برایمان گردن کلفتی می کند. آقای کی روش! شما 
امید نمازی را کنار گذاشتی، مارکار آقاجانیان را کنار گذاشتی، 
کریمی و نکونام را از تیم ملی بیرون کردی و به قلعه نویی 
پریدی. بار اولتان نیست. قبلًا هم از این کارها انجام داده بودید. 
کی روش تیم ملی ما را به جام جهانی برده، وظیفه اش هم 
بود که ببرد. ما اگر نمی خواستیم به جام جهانی برویم، کریم 
شیره ای را از پاکستان می آوردیم و به او می گفیتم جان مادرت 
ما را به جام جهانی نبر! کی روش در این چند سال به اندازه 
40 سال مربیان ایرانی پول گرفته است. یعنی نمی خواست با 
این پول ما را به جام جهانی ببرد؟! ما زمان ویرا که تازه سیگار 
هم می کشید به جام جهانی رفتیم. آقای فدراسیون فوتبال! 
یک سفره ای در این فدراسیون پهن شده و همه دارید از آن 
می خورید. حالا چه می شود اگر دو لقمه کم تر بخورید و کمی 
بیشتر به فکر این مردم باشید؟ به جای چلوکباب، کباب لقمه 
بخورید، به جای برگ، کوبیده بخورید، اما شما را به خدا به 

فکر این ملت باشید.
 به نظر می رسد فدراسیون فوتبال بیشتر از هر ارگان 

دیگری، مقصر این کارهای کی روش است.
آقای تاج! دیگر درِ فوتبال را ببندید و اعلام کنید که کی روش 

همه کاره است. خوشحالم که اسدی از فدراسیون فوتبال 
بیرون آمد، چون آنجا به درد اسدی نمی خورد. کسی که به 
فدراسیون فوتبال می رود، باید ذلت بکشد. آقای تاج! کی روش 
حتماً فردا هم می گوید شما هم باید بروی و شما باید این کار 
را بکنی، چون تا حالا هر کاری که گفته، انجام دادی. آقای تاج! 
از چه چیزی می ترسید؟ شما که پشتوانه سیاسی دارید، چرا 
جلوی او نمی ایستید؟! شما مدام از دین و خدا و پیغمبر حرف 
می زنید یا می گویید باید در این فوتبال فوتبال بچه مسلمان ها 
جانتان«  »کی روش  از  ایرادی  نمی توانید  اما  شوند،  بیشتر 
سیاسی  پشتوانه  مصطفوی  داریوش  می گوییم  ما  بگیرید. 
نداشت. به او فحش دادند و او هم گذاشت رفت، اما شما از 
چه می ترسید؟!  آقای تاج! کی روش یک بیانیه در فیس بوکش 
گذاشته و با آن دست و پای شما را لرزانده است. حتماً  وقتی به 

فدراسیون فوتبال می آید، زلزله 18 ریشتری می شود. 
 با این صحبت ها باید باز هم منتظر هجمه  طرفداران 

کی روش علیه شما باشیم!
اینها دیگر برایمان عادی شده است. آقایان دلال ها، پاچه 
خوارها، ذلیل ها و آویزان ها! شما می توانید به من فحش بدهید، 
چون کارتان این است. شما می توانید به من بگویید که تو چه 
کار برای فوتبال ایران کردی که حالا داری به کی روش ایراد 

می گیری؟ من به فنی کی روش ایراد نمی گیرم، من با بدبختی 
شما مشکل دارم. کی روش کارمند من و شماست. وظیفه او 
این است که به تک تک ایرانی ها احترام بگذارد، اما حیف. فقط 

می توانم بگویم حیف!
 هیچ کس هم از دست صحبت های تند کی روش در 
امان نیست. می توان گفت که همه افراد حاضر در این 
فوتبال حداقل یک بار مورد لطف کی روش قرار گرفتند!
درِ دیزی باز است و کی روش هم حیا ندارد. خودشان این 
بهانه را به دادند و این راه را برایش باز کردند. کی روش از 
خواب بیدار می شود. هر موقع گردن درد می گیرد به »ترابیان« 
گیر می دهد. شانه راستش درد می کند به »اسدی« می پرد. 
شانه چپش درد می کند، به »ساکت« می گوید تو ساکت باش! 
خدا می داند چه زمانی پهلو درد می گیرد که خدا آن روز را 
نیاورد، چون کی روش پهلو درد بگیرد، به تاج می گوید که از 
فدراسیون برو! من منتظر این قضیه هستم. این برای کی روش 
عادت شده که به همه بپرد، اما چون در فدراسیون ما کسی 
فوتبالی نیست، متوجه نمی شود. آقایان فدراسیون فوتبال! همه 
چیز در قرارداد کی روش مشخص است، اما او برای شما تعیین 
تکلیف می کند. مطمئن باشید که تاج را هم به زودی عوض 
خواهد کرد. هیئت رئیسه را هم از پرتغال می آورد. کوتینیه 

را می کند نایب رئیس، مورینیو و نارانیو هم می شوند اعضای 
هیئت رئیسه. به جای ساکت هم ساکتینیو را می آورد. دو 
ماه بعد هم یک بیانیه در فیس بوکش می زند و می گوید که 
تاج باید استعفا بدهد. بعد هم »تاجینیو« از پرتغال می آید و 

می شود رئیس فدراسیون فوتبال ایران!
کی روش اگر از اسدی ناراحت است، از ایران برود. کی روش 
70، 80 سال نبوده، فوتبال در کشور ما انجام نمی شد؟! طوری 
صحبت می کند که من ماندم. از تاج تعجب می کنم. او یک 
روز می گفت آقای خداداد! این بچه مسلمان ها باید در فوتبال 

باشند، آقای تاج! مسلمان تر از اسدی پیدا می کنید؟!
 چه صحبتی با علیرضا اسدی دارید؟

فقط می گویم که آقای اسدی! من شما را می شناسم اگر 
چنین اتفاقی افتاده، به یک دلیل است و آن هم این است که 

این ها هیچ کدامشان فوتبالی نیستند. تاج هم فوتبالی نیست.
 با انتخاب ساکت به عنوان دبیرکل، جمع اصفهانی ها در 

فدراسیون فوتبال تکمیل شد.
صندلی  آن  از  مشکل  باشد،  هم  اصفهانی  ما  فدراسیون 
ریاست است که چسب ندارد! اگر هم داشته باشد، چسبش 
چینی است و زود کنده می شود! آقای تاج! شک نکن نوبت 
این  از  احترام  و  عزت  با  است  بهتر  اما  می شود،  هم  شما 
فوتبال بروی. فدراسیون شما فوتبالی نیست، ساکت فوتبال 
بازی کرده؟ کفاشیان گل بود، حالا به سبزه هم آراسته شد! 
اصلًا چه اشکالی دارد؟ ما هم جمع می شویم و فدراسیون 
مشهدی درست می کنیم! البته من 50 سال هم رئیس چنین 

فدراسیونی نمی شوم. اگر بشوم، خودم را دار می زنم.
 دل خیلی پری از فدراسیون فوتبال دارید!

الان فوتبال ما از لحاظ مدیریتی ذلیل است. دلیلش هم 
این است که یک عده آن را ول نمی کنند، چون پول خیلی 
زیادی در این فدراسیون وجود دارد. دوستان هم می گویند 
اسدی  کنیم؟  تراشی  چرا جو  است  پول  همه  این  »وقتی 
بدبخت که طرفداری ندارد. دلال ها و برخی روزنامه ها طرف 
کی روش هستند. پس بهتر است هر کاری که او می خواهد 
انجام بدهیم تا این پول از بین نروند«. خاک بر سرما با این 
فوتبالی که داریم! وقتی کی روش نفر دوم فدراسیون ما را فقط 
با یک بشکن عوض می کند، خاک بر سر ما کنند. برای تمام 
اعضای فدراسیون فوتبال و برای وزارت ورزش متاسفم. برای 
هر کس در این فوتبال است تاسف می خورم، چون می دانند 
اگر از اسدی حمایت کنند، نان شان آجر می شود و فردا به این 

طفلکی ها تیم نمی دهند.
 ... و صحبت پایانی؟

ما چقدر بدبختیم. من خودم به شخصه بیشتر از این از تاج 
توقع داشتم. حداقل توقع من این بود که تاج یک روزه و به این 
راحتی چشمش را روی اسدی نمی بست. از آقای تاج نا امید 

شدم، اما استادِ گرانقدر! نوبت شما هم می  شود.

 عزیزی:کی روش  جانتان همه کاره است، درِ این فوتبال را ببندید
کی روش هیئت رئیسه را از پرتغال می آورد، »ساکتینیو« هم دبیرکل می شود
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نور خورشید و رازهای سلامت که احتمالا 
نمی دانیم!

: بیماری ام اس در جوامعی که از خط استوا دورتر هستند شایع تر است. افرادی که 
پیش از سن 15 سالگی از مناطقی با خطر کم به مناطقی با خطر زیاد نقل مکان می 
کنند، در معرض خطر بالاتر برای ابتلا به بیماری ام اس قرار دارند، در شرایطی که نقل 

مکانی مشابه پس از نوجوانی با خطر کمتر ابتلا به این بیماری مرتبط است.
 نور و گرمای خورشید در فصل تابستان بیش از هر زمان دیگری در سال سیاره ما 
را در بر می گیرد و در صورتی که هوا بیش از اندازه گرم نباشد، مردم دوست دارند 
وقت خود را خارج از خانه سپری کنند. البته قرار گرفتن در معرض نور خورشید بدون 
محافظت مناسب در بهترین حالت خطر بروز چین و چروک و در بدترین حالت ابتلا 

به سرطان پوست را افزایش می دهد.
در شرایطی که بیشتر مردم از خطرات قرار گرفتن بیش از اندازه در معرض نور 
خورشید آگاه هستند، بسیاری نیز از این مساله غافل هستند که نور خورشید فواید 
سلامت چشمگیری را ارائه می کند. با مد نظر قرار دادن این مساله که هنگام ترک 
خانه باید از محصولات محافظت از پوست با کیفیت بالا استفاده کرده باشید، در ادامه 
با برخی از فواید شگفت انگیز نور خورشید که شاید کمتر آنها را شنیده باشید، بیشتر 

آشنا می شویم.
نور خورشید ممکن است به پیشگیری از سرطان کمک کند

تنها گیاهان به متابولیز نور خورشید اقدام نمی کنند و انسان ها نیز این کار را انجام 
می دهند. طی فرآیندی پیچیده، بدن انسان نور خورشید را به ماده مغذی مهم 

ویتامین D تبدیل می کند.
ارتباط بین کمبود ویتامین D و سرطان برای نخستین بار توسط دکتر فرانک گارلند 
و دکتر سدریک گارلند از دانشگاه کالیفرنیا مشخص شد. پس از مشاهده این که ابتلا 
به سرطان روده بزرگ در نیویورک تقریبا سه برابر بیشتر از نیو مکزیکو است، برادران 
گارلند این فرضیه را ارائه کردند که کمبود مواجهه با نور خورشید و در نتیجه آن 

کمبود ویتامین D به شکل گیری این بیماری منجر می شود.
پژوهش های جدید نشان داده اند که کمبود ویتامین D خطر ابتلا به بسیاری از 

سرطان ها، به ویژه سرطان های پستان و روده بزرگ، را افزایش می دهد.
نور خورشید برای بیماران مبتلا به آلزایمر مفید است

پژوهش های بالینی نشان داده اند که قرار گرفتن در معرض نور خورشید در طول 
روز به همراه تاریکی شبانه می تواند به بهبود برخی جنبه های بیماری آلزایمر، مانند 
کاهش آشفتگی، افزایش بهره وری خواب، کاهش شب زنده داری و کاهش فعالیت 

شبانه در این بیماران کمک می کند.
نور خورشید ممکن است خطر ابتلا به بیماری ام اس را کاهش دهد

بیماری ام اس در جوامعی که از خط استوا دورتر هستند شایع تر است. افرادی که 
پیش از سن 15 سالگی از مناطقی با خطر کم به مناطقی با خطر زیاد نقل مکان می 
کنند، در معرض خطر بالاتر برای ابتلا به بیماری ام اس قرار دارند، در شرایطی که نقل 
مکانی مشابه پس از نوجوانی با خطر کمتر ابتلا به این بیماری مرتبط است. مشاهدات 
نشان داده اند که مواجهه محیطی و به ویژه، قرار گرفتن در معرض نور خورشید در دو 

دهه نخست زندگی، بر خطر ابتلا به بیماری ام اس تاثیرگذار است.
مطالعات مختلف روی جوامع اروپایی نیز نشان داده اند نوزادانی که پس از ماه اکتبر 
متولد شده بودند با خطر کمتر ابتلا به بیماری ام اس و نوزادانی که پس از ماه می به 
دنیا آمده بودند با خطر بالاتر ابتلا به این بیماری مواجه بوده اند. این شرایط نشان می 
دهد که سطح ویتامین D طی سه ماهه سوم بارداری ممکن است بر خطر ابتلا به 

بیماری ام اس تاثیرگذار باشد.
نور خورشید به بهبودی سوریازیس کمک می کند

قرار گرفتن در معرض نور خورشید برای افراد مبتلا به سوریازیس بسیار مفید است. 
طی یک مطالعه، حمام آفتاب درمانی به مدت چهار هفته بهبود چشمگیر نشانه های 

سوریازیس را در 84 درصد سوژه های زیر مطالعه نشان داد.
نور خورشید می تواند افسردگی خفیف را کاهش دهد

مطالعات بسیاری در زمینه پیوند بین نور خورشید و خلق و خو صورت گرفته اند. 
نتایج یک مطالعه جامع نشان داد که نور خورشید سطوح ضد افسردگی طبیعی در 
مغز را افزایش می دهد. در روزهای آفتابی، مغز هر چه بیشتر سروتونین تولید می کند 

که ماده شیمیایی مسئول بهبود خلق و خو است.
نور خورشید به سلامت استخوان در افراد مسن کمک می کند

ویتامین D جذب کلسیم، ماده معدنی تقویت کننده استخوان، را تحریک می کند. 
فرآیند تولید ویتامین D زمانی که نور خورشید 7-دی هیدروکلسترول در پوست را 
به ویتامین D3 تبدیل می کند، آغاز می شود. پژوهشی جدید نشان داده است که 
رابطه ای نزدیک بین تراکم استخوانی و سطوح ویتامین D3 خون وجود دارد. سطوح 
بالاتر ویتامین D3 با نرخ کمتر شکستگی استخوان پیوند خورده است. سطوح پایین 

ویتامین D3 در خون نیز با نرخ بالاتر شکستگی استخوان مرتبط است.
نور خورشید می تواند کیفیت خواب را بهبود ببخشد

هنگامی که نور خورشید با چشم های انسان برخورد می کند، عصب بینایی پیامی 
را به غده ای در مغز ارسال می کند که ملاتونین )هورمونی که به خواب انسان کمک 
می کند( تولید می کند. این غده ترشح ملاتونین را تا زمانی که خورشید دوباره غروب 
کند، کاهش می دهد. به بیان دیگر، قرار گرفتن در معرض نور خورشید طی روز تولید 
طبیعی ملاتونین در شب را افزایش می دهد. سطوح پایین تولید ملاتونین با کیفیت 

ضعیف خواب، به ویژه در افراد مسن، پیوند خورده است.

یک متخصص تغذیه مطرح کرد

 بیماری های مرتبط با چاقی کودکان 
یک متخصص تغذیه گفت: احتمال ابتلا به برخی بیماری هایی مثل پرفشاری خون، 
اختلال در چربی های خون، التهابات مزمن، اختلالات انعقادی، تغییرات بافت و مخاط 

رگ ها و افزایش سطح انسولین خون در کودکان چاق بیشتر است. 
سید ضیا الدین مظهری متخصص تغذیه اظهار کرد: بر خلاف باور عمومی چاقی 
کودکان،نشانه سلامتی جسمی و ذهنی آنها در آینده تلقی نمی شود؛ بلکه عاملی 
جدی در زمینه سازی و بروز بیماری ها و عوارض بی شماری در کوتاه مدت و درازمدت 

است.
وی افزود: احتمال ابتلا به برخی بیماری هایی مثل پرفشاری خون، اختلال در 
چربی های خون، التهابات مزمن، اختلالات انعقادی، تغییرات بافت و مخاط رگ ها و 

افزایش سطح انسولین خون در این کودکان بیشتر است.
مظهری تصریح کرد: از سنین کودکی این عوامل زمینه وسیعی را برای ابتلا به انواع 

بیماری های خوش خیم و بدخیم در سنین بالاتر فراهم خواهد کرد.
این متخصص تغذیه گفت: توصیه می شود، کودکان از نشستن طولانی مدت در 
مقابل برنامه های تلویزیونی و بازی های کامپیوتری پرهیز کنند. عدم تحرک از یک سو 
و گرایش به پرخوری، اعتیاد به نوشابه ها و تنقلات از سوی دیگر سلامتی جسم و جان 

و آینده کودک را به شدت در معرض خطر قرار می دهد.
مظهری تصریح کرد: هیچ کس به اندازه فردی که به اضافه وزن و یا درجاتی از چاقی 
مبتلا است قادر به تشریح و توصیف رنج و عذاب متحمل شده نیست زیرا که او در 
جهت دست یابی به تناسب اندام و وزن مطلوب و برای رهایی از خطرات احتمالی 
تهدیدکننده سلامتی جسم و جان خود رنج گرسنگی و رژیم لاغری را متحمل شده 
و باید از مواد غذایی مورد علاقه و تنقلات رنگارنگی که به طور دایمی و برحسب عادت 

همه روزه بدون محدودیت به مقدار دلخواه میل می کرده چشم پوشی کند.
وی گفت: کاهش وزن باید بر مبنای اصول علمی و با تامین کلیه مواد مغذی مورد 
نیاز بدن و کاهش مقدار کالری های دریافتی در حد 300 یا 500 یا حداکثر 1000 
کالری از نیاز واقعی افراد برحسب سن، جنس و وضعیت فیزیولوژیکی افراد صورت 
گیرد در غیر این صورت، با عدم رعایت تناسب، تعادل و تنوع در مقدار غذای دریافتی، 
دیر یا زود، وزن کاهش یافته به تدریج به صورت خزنده ای باز خواهد گشت. تا چه 
رسد به افرادی که تحت تاثیر تبلیغات اغواکننده از رژیم های تک خوری و جادویی 

زیان بار استفاده نموده باشند.
وی در پایان عنوان کرد: در این گروه از افراد نه تنها در کوتاه ترین مدت، وزن کاهش 
یافته دوباره باز خواهد گشت، بلکه ممکن است وزن فرد حتی به بیشتر از زمان قبل 
از آغاز رژیم نیز برسد لذا با شناخت زمینه های ایجادکننده چاقی و برطرف سازی آنها 
می توان از افزایش وزن، چاقی و عوارض متعدد و اجتناب  ناپذیر آن که زمینه ساز و 

مساعدکننده اغلب بیماری های غیرواگیر و حتی واگیردار می باشد جلوگیری کرد.

علمی و سلامت 
دوشنبه -نوزد  هم  تیر ماه 1396-    سال بیستم -   شماره 4321

 

تراشه های رایانه سه بعدی ساخته شدند

کایت ها پرواز می کنند تا انرژی تولید شود

برنامه رایانه ای جدید با تصویربرداری از حرکات 
قابلیت  آنها  از  اطلاعات  ایجاد یک مخزن  و  انسان 

ساخت روبات هایی با ادراک بالا را فراهم می کند.
یک برنامه رایانه ای جدید به روبات ها امکان می 
دهد انسان ها را بهتر درک کنند. این برنامه مسیر را 
برای ساخت ماشین هایی با ادارک بالا )از خودروهای 

خودران گرفته تا دستگاه های نظارتی( فراهم می کند.
 این تکینک جدید به رایانه اجازه می دهد حالات و 
حرکات افراد مختلف را درک کند و حتی هنگامیکه 
فرد انگشت خود را حرکت می دهد، آن را ردیابی کند.

انسان ها به طور طبیعی با استفاده از زبان بدن با 
یکدیگر ارتباط برقرار می کنند، اما رایانه های کم و 

تقابل ها واکنشی نشان  این گونه  به  بیش نسبت 
نمی دهند. به هرحال برنامه جدید با ردیابی دوبعدی 
فرم و حرکت بدن انسان می تواند قابلیت روبات ها 
در محیط های اجتماعی را تا حد زیادی ارتقا دهد.  
محققان موسسه روباتیک دانشگاه کارنگی ملون این 
برنامه را با استفاده از استودیو Panoptic ساخته اند. 
این استودیو که در حقیقت گنبدی دو طبقه و مجهز 
به 500 دوربین ویدئویی است از هر فعالیتی از نماهای 
مختلف فیلمبرداری می کند. تصاویر این سیستم 
نشان می دهد فعالیت های انسان با استفاده از مدل 2 
بعدی چطور به نظر می رسند. به هرحال با استفاده از 
تصاویر دوربین می توان به طور واقعی حتی کوچکترین 
فعالیت های انسان را ردیابی کرد. همچنین این برنامه 
حتی می تواند همزمان فعالیت های چند نفر را رصد 
کند. محققان در همین راستا مخزنی از فعالیت قسمت 
های مختلف بدن انسان فراهم کرده اند.  از این روش 
می توان به تدریج در حوزه های مختلفی استفاده کرد، 
مانند کمک به ارتقای توانای خودروهای خودران برای 
پیش بینی حرکت عابران. همچنین در تحلیل های 

ورزشی و تشخیص های رفتاری نیز کاربر دارد.  

روبات ها حرکات انسان را درک می کنند

به زودی به پرواز درآوردن کایت های پرنده بزرگ به روشی جدید برای تولید انرژی 
های تجدیدپذیر مبدل می شود. این کایت ها در زمانی که باد نمی وزد می توانند 

جایگزین توربین های بادی شوند.
یک شرکت انگلیسی به نام Kite Power Systems فناوری هوشمندی را برای 
تامین برق از باد ابداع کرده که مبتنی بر به پرواز درآوردن کایت های بزرگ در آسمان 
است.این کایت ها که صدها متر از زمین بالاتر پرواز می کنند با تحرک و جابجایی 

خود می توانند برق تولید کنند.
کایت های یادشده در فاصله حدودا 460 متری از زمین پرواز می کنند و دارای 
تسمه هایی هستند که چرخش آنها به تولید برق منجر می شود. در صورت وزش باد 
با سرعت 32 کیلومتر و پرواز این کایت ها با سرعت 160 کیلومتر در ساعت، انرژی 
برق تولید شده تکان ها و حرکت تسمه در حدی خواهد بود که به تولید برق به میزان 

مقرون به صرفه و اقتصادی برای این سیستم بینجامد.
مهم ترین مزیت استفاده از این روش به جای توربین های بادی هزینه تمام شده 
پایین تر آن است. بررسی ها نشان می دهد هزینه تولید برق از این طریق در مقایسه 
با روش استفاده از توربین های بادی تا 50 درصد کمتر است، زیرا در این روش نیازی 

به مصرف مقدار زیادی فولاد یا نصب شبکه های پیچیده لوله نیست.
در جریان استفاده آزمایشی از یکی از این کایت ها 40 کیلووات ساعت انرژی به 
دست آمده و انتظار می رود این رقم در آینده به 500 کیلووات ساعت افزایش یابد. 

انتظار می رود این سیستم ظرف 3 تا 5 سال آینده تجاری سازی شود.

محققان دانشگاه گرانادای اسپانیا سامانه  هوشمندی طراحی کرده اند که به طور 
خودکار وجود اسلحه  را در فیلم های ضبط  شده تشخیص و درباره آن  هشدار می دهد.
سیستم های ویدیویی مداربسته شاید به پرسنل امنیتی در نظارت بر امکان وجود 
اسلحه  در اماکنی مانند فرودگاهها کمک کنند اما مسئولیت بررسی یک یک افراد بر 

روی صفحه نمایش های منفرد کار دشواری است.
گرچه فناوری تشخیص اشیا مدت هاست در بازار وجود داشته یکی از نکات جالب 
درباره سیستم جدید این است که از هوش مصنوعی بهره می برد. این فناوری به طور 
مداوم از موفقیت های خود درس می گیرد و روز به روز در تشخیص  دادن اسلحه ها 

بهتر عمل می کند. سیستم ویدیوی فناورانه ابداعی، فیلم ها را در زمان واقعی تحلیل 
می کند و هر ثانیه، پنج فریم را نمونه گیری می کند. چنانچه سامانه اسلحه ای را 
مشاهده کند، زنگ هشدار را به صدا در آورده و اسلحه را در یک باکس قرمزرنگ بر 
روی صفحه نمایش برجسته می کند. در آزمایش های انجام شده، این سامانه تصاویر 
بی کیفیت دو فیلم معروف را مشاهده کرد و باز هم توانست ظاهر اسلحه ها را با میزان 
دقت 96.5 درصد شکار کند. گفته می شود علاوه بر کاربرد این فناوری در حوزه های 
امنیتی، می توان از آن برای بررسی ویدیوهای آپلود شده در رسانه های اجتماعی و 

شناسایی محتوای خشونت آمیز آن ها استفاده کرد.

سامانه هوشمند تشخیص اسلحه در فیلم های ویدیویی

حل مشکل نانولوله های کربنی با الهام از پوست پلنگ

محققان دانشگاهی موفق به ایجاد روشی تازه برای تولید تراشه های سه بعدی شده 
اند. این تراشه ها به قدرت رایانه های نسل آتی خواهند افزود.

 محققان MIT روش تازه ای برای ساخت تراشه های سه بعدی ایجاد کرده اند. در 
این روش با استفاده از نانوتوب های کربن و سلول های حافظه PRAM  طرح یک 
پردازشگر ترکیبی نانوالکتریکی ساختند از ساختار پیچیده و سه بعدی پشتیبانی می 
کند. این درحالی است که روش های تولید تراشه فعلی فقط با ساختارهای دوبعدی 

همخوان هستند.
چون ترکیب های مدارهای کربن نانوتوب و حافظه RRAM در دمای کمتر از 200 
درجه سانتیگراد ساخته می شود، تولید سه بعدی تراشه امکانپذیر شده است.  این 
درحالی است که تراشه های دو بعدی سیلیکونی در دمای هزار درجه سانتیگراد تولید 
می شوند. به عبارت دیگر کاهش دمای تولید بدان معناست که می توان لایه های 

متعدد تراشه را بدون آسیب به لایه های زیرین ساخت.
 یکی دیگر از دلایل خاص بودن این طرح، قابلیت ترکیب این تراشه با بخش 
حافظه در یک پردازشگر است. به گفته کارشناسان تولید تراشه های سه بعدی قدرت 
رایانه ها را خواهد افزود زیرا تراشه های فعلی با توجه به علم فیزیک به محدودیت 

بر می خورند.

محققان ایرانی و استرالیایی موفق شدند با الهام از پوست 
پلنگ، امکانی فراهم کنند تا استفاده از نانولوله های کربنی 
گسترش یابد. از این دستاورد می توان در دارورسانی و 

تصفیه آب بهره برد.
نانولوله های کربنی یکی از اشکال ساختارهای کربنی 
هستند که در سالیان اخیر مورد توجه محققان حوزه های 

مختلف علم و فناوری قرار گرفته اند.
خواص منحصربه فرد این نانو ماده از قبیل استحکام 
و رسانایی بالای آن موجب شده تا بتوان از نانولوله های 
کربنی در صنایع نانوالکترونیک، دارورسانی و تصفیه  آب 
بهره برد. بیش از نیمی از کاربردهای نانولوله های کربنی 
نانوکامپوزیتهای  تولید  و  سازی  کامپوزیت  به  مربوط 

پلیمری تقویت شده است. 
دکتر محمدمهدی ابوالحسنی، مجری طرح از کلوخه 

شدن و عدم اتصال قوی با زمینه به عنوان جدی ترین 
مشکل استفاده از نانولوله های کربنی به منظور تقویت 
زمینه  پلیمری یاد کرد و افزود: به دلیل مشکلات استفاده 
از نانولوله های کربنی، پراکنش آن در بسترهای پلیمری 
و مایعات با سختی هایی روبه روست. با ایجاد یک ساختار 
پوست پلنگی می توان علاوه بر رفع مشکلات گفته شده، 
ماتریس  و  نانولوله های کربنی  بین  بالایی  چسبندگی 
زمینه برقرار کرد و استحکام نانوکامپوزیت را بیش ازپیش 
افزایش داد. وی ادامه داد: با اصلاح سطحی نانولوله های 
کربنی و ایجاد یک ساختار پوست پلنگی می توان کارایی 
آن ها را در تقویت زمینه افزایش داد؛ بنابراین برای رسیدن 
به یک میزان استحکام مشخص به میزان کمتری از 
نانولوله های کربنی نیاز خواهد بود که این موضوع موجب 
کاهش هزینه ی تولید خواهد شد. از سوی دیگر، سرعت 

فرایند آماده سازی و وارد کردن نانولوله ها به درون زمینه با 
بهره گیری از این نتایج این طرح، بیشتر خواهد بود.

یک  مکانیکی  خواص  داشت:  اظهار  ابولحسنی 
استحکام  میزان  با  مستقیمی  ارتباط  نانوکامپوزیت 
بنابراین  دارد؛  زمینه  با  تقویت کننده  نانوذرات  پیوند 
هرچه استحکام پیوند بین فصل مشترک زمینه/نانولوله 
مستحکم تر باشد، کل نانوکامپوزیت از استحکام مکانیکی 
بالاتری برخوردار خواهد بود. به گفته وی، در طرح حاضر 
با استفاده از آلیاژ پلیمری PMMA/PAN ، یک ساختار 
تکرارشونده  پوست پلنگی ایجاد شده است که به منزله  یک 

اصلاح سطح برای این نانولوله ها تلقی می شود.
وی عنوان کرد: در واقع نقاط اصلاح شده بر روی این 
نانولوله ها ساختار پوست پلنگ را تداعی می کنند. این مهم 
موجب بهبود استحکام پیوستگی فاز زمینه و نانولوله ها 
و متعاقب آن دست یابی به یک نانوکامپوزیت پلیمری 
استحکام بالا شده است. این ساختار کاملًا قابل کنترل 
است و می توان یک فاز دیگر از قبیل دارو را به نقاط 
مدنظر انتقال داد. همچنین از تجمع و به هم چسبیدن 
نانولوله ها نیز جلوگیری می شود.  به گفته  ابوالحسنی، 
یکی از مشکلات نانولوله ها رسوب آن ها در حلال پس از 
مدت زمان اندک است. اما نانولوله های پوست پلنگی قادرند 

پایداری خود را حتی تا 6 ماه درون حلال حفظ کنند. 
 این محقق ابراز امیدواری کرد با حمایت دستگاه های 
مربوطه، این نوع نانولوله ها به سمت تجاری سازی و تولید 

انبوه سوق داده شوند.

تاثیر فوق  العاده شستن پاها با آب خنک

خیس کردن سر به جای فرار از گرما باعث 
سردردتان می شود!

خیلی ها در تابستان عادت دارند که برای فرار از گرمازدگی سرشان را زیر آب سر بگیرند. 
اما ریختن آب، روی سر مانع گرمازدگی نمی شود و سردرد هم به درد گرما اضافه می کند.

محمدباقر رضایی،رئیس انجمن علمی گیاهان دارویی می گوید: خنک کردن پاها با آب 
در جلوگیری از گرمازدگی موثر و اولین اقدام برای رفع گرمازدگی، شست وشوی پاها با 
آب خنک است.وی تصریح کرد:برای مقابله با گرمازدگی از گرفتن دوش آب سرد باید 
خودداری کرد، این موضوع می تواند عوارض نامطلوبی بدنبال داشته باشد.رئیس انجمن 
علمی گیاهان دارویی با اشاره به اینکه شرایط گرمازدگی در سنین مختلف از جمله 
نوزادان، جوانان و سالخوردگان متفاوت است، گفت: گرمازدگی در کلان شهرها مانند 
تهران معمولا همراه با استرس است و موضوعاتی مانند ترافیک، می تواند تعرق بدن را 

بیشتر کند که این موضوع سبب افزایش عوارض گرمازدگی خواهد شد.
عرقیات و اسانس های گیاهی مرهمی بر گرمازدگی

رضایی افزود: دم نوش های گیاهی مانند به لیمو، گل گاوزبان به دلیل داشتن خاصیت 
آرامش بخش بودن ، می توانند در این زمینه موثر باشند.وی، ایجاد التهاب و ابتلا به اسهال 
از جمله عوارض گرمازدگی اعلام کرد که فرد گرمازده می تواند به آن ابتلا شود. همچنین 

به دلیل مصرف کم آب، ایجاد سنگ کلیه در این افراد می تواند افزایش پیدا کند.
رئیس انجمن علمی گیاهان دارویی خاطرنشان کرد: عرقیات گیاهی مانند بیدمشک، 
بهارنارنج، گلاب، کاسنی، شاتره و نعناع برای جلوگیری از گرمازدگی یا برطرف کردن 
عوارض آن، مفید و موثر است.رضایی اظهار کرد: تعریق زیاد یکی از عوارض گرمازدگی 
است که از این طریق آب بدن به طور چشمگیری کاهش می باید که با استفاده شربت 
های گیاهی مانند تخم شربتی، خاکشیر، سکنجبین و قدومه ظرفیت نگهداری آب در 
بدن افزایش می دهند و در نتیجه تعریق به کندی انجام می شود. وی اظهار کرد: مصرف 
اسانس های گیاهی مانند رزماری، گل بنفشه و محمدی می تواند حالت تهوع و سرد درد 
ناشی از گرمازدگی را در افراد گرمازده کاهش دهد. رئیس انجمن علمی گیاهان دارویی، 
مصرف سکنجبین و کاهو را نیز برای جلوگیری از گرمازدگی مناسب دانست و گفت: 
مصرف آنها علاوه بر کمک به فعالیت مناسب دستگاه گوارش، راهکاری صحیح برای مقابله 
با این عارضه است. رضایی، مصرف دوغ و ماست را برای مقابله با گرمازدگی بسیار موثر 

اعلام کرد و گفت: مصرف خیار با ماست یا سکنجبین برای این کار موثر و مفید است.
وی همچنین ، تعریق زیاد را سبب از بین رفتن بخشی از املاح بدن مانند سدیم، منزیم، 

کلسیم و پتاسیم دانست که با مصرف مقداری نمک، می توان آنها را جایگزین کرد.
پیشگیری از گرمازدگی با ترکیبات غذایی و گیاهی

دکتر علیرضا عباسیان معاون تعالی دفتر طب سنتی وزارت بهداشت، درمان و آموزش 
پزشکی هم گفت: برخی از ترکیبات غذایی و گیاهی با ذخیره آب در بدن می تواند از بروز 
گرمازدگی جلوگیری کند. عباسیان اظهار کرد: برخی از محصولات کشاورزی مانند کاهو و 
تعدادی از میوه ها مانند آلو ، شلیل و هلو کمک می کند تا مایعات خوبی به بدن برسد و 
این کار می تواند جلوی گرمازدگی را بگیرد. وی از مردم تقاضا کرد در معرض تابش شدید 
آفتاب از ورزش کردن خودداری کنند؛ ضمن اینکه به نظر می رسد پیاده روی یا ورزش 
به مدت طولانی و در فضای باز برای افرادی که در مناطق گرمسیری مانند هرمزگان و 
خورستان زندگی می کنند ،علاوه بر اینکه فایده ای نداشته باشد به بدن هم آسیب برساند.
معاون تعالی دفتر طب سنتی وزارت بهداشت، درمان و آموزش پزشکی ادامه داد: افراد 
گرمازده بهتر است به صورت تدریجی مایعات کمی خنک مصرف کنند و این کار یک 

دفعه و سریع نباید انجام شود که ممکن است به فرد آسیب برسد.
وی تاکید کرد: این مایعات به هیچ وجه نباید شیرین باشد اما مصرف مقداری نمک هم 
می تواند مفید باشد. بهتر است بدن فرد گرمازده را با پارچه های خیس خنک، مرطوب 

کنیم و مناسب است که این کار در سایه و زیر باد خنک انجام شود.
عباسیان برلزوم تدابیر لازم برای رفع گرمازدگی اشاره کرد و گفت: اگر مجبور به فعالیت 

در فضای آزاد فعالیت هستیم باید شرایط را طوری فراهم کنیم که آسیبی نبینیم.
وی اختلال هوشیاری را یکی از عوارض گرمازدگی بیان کرد و ادامه داد: اگر فردی دچار 
این علائم شد باید در اسرع وقت به مراکز درمانی منتقل شود تا اقدامات درمانی لازم 
برروی وی انجام شود. عضو هیات علمی دانشگاه علوم پزشکی تهران افزود: در صورتی که 
فرد، علائم خطرناک این عارضه را نداشت و در خانه تحت مداوا قرار گرفت و بهبود یافت، 
باید یک شبانه روز استراحت کند و در این مدت در معرض تابش نور خورشید قرار نگیرد.
عباسیان تاکید کرد که در مورد افراد بیمار موضوع تا حدودی متفاوت است و آنها باید 

بیشتر مراقب خود باشند تا دچار عارضه گرمازدگی نشوند.

سپتیسمی، گند خونی یا مسمومیت خون یک مشکل 
مرگبار می باشد که به سختی تشخیص داده می شود. 
شناخت علائم آن بهترین روش برای جلوگیری از اثرات 

کشنده این نوع مسمومیت است. 
افرادی که دستگاه ایمنی بدنشان ضعیف است، بیشتر 
در معرض مسمومیت خون قرار دارند. سایر افرادی هم که 
دچار ذات الریه، عفونت ادراری و یا حتی بریدگی جزئی 
روی بازو یا پا بوده اند نیز ممکن است به این مشکل دچار 

شوند. 
اگر مسمومیت خونی در مراحل اولیه تشخیص داده 
شود، با مصرف آنتی بیوتیک قابل درمان است، اما معمولا 
تشخیص آن سخت است و در مراحل پیشرفته صورت 
می گیرد. معمولا اصلی ترین علامت مسمومیت خون تب 
است، اما علائم دیگری نیز دارد که در اینجا به آنها اشاره 

می شود.
افت دمای بدن

گاهی ممکن است سموم سپتیسمی تاثیر برعکس ایجاد 
کند و بدن با کاهش دمای خود نسبت به عفونت واکنش 
نشان دهد. نتایج پژوهش ها نشان می دهد که کاهش 
دمای بدن نیز ممکن است جزو علائم مسمومیت خون 
باشد. بنابراین افرادی که دمای بدن شان به زیر 36 درجه 

سانتی گراد افت می کند، باید تحت بررسی قرار بگیرند.
لرز

معمولا تب با لرز همراه است. لرز امری ذهنی است. 
ممکن است بیماری لرز را احساس کند، اما متخصص 
نتواند آن را تشخیص دهد. از طرف دیگر معمولا تب و لرز با 
دیگر بیماری ها مانند گریپ اشتباه می شوند. بنابراین نمی 
توان لرز را به طور مستقیم به مشکل خاصی ارتباط داد. 
اما هر چه این علائم شدیدتر و طولانی تر باشند، نگرانی 
بیشتری در خصوص ابتلا به مسمومیت خون ایجاد می 

کنند. بنابراین باید به متخصص مراجعه کرد.
درد و ناراحتی

در صورت ابتلا به مسمومیت خون، قلب برای مقابله با 
عفونت با تلاش بیشتری خون را جریان می دهد. در واقع 
زمانی که بیمار می شویم، بدن میزان خونی را که پمپاژ می 

کند افزایش می دهد
درد ناشی از مسمومیت خون می تواند به تمام بدن 
سرایت کند یا اینکه در مناطق مختلفی حس شود. واضح 
ترین علامت مسمومیت خون احساس درد در معده و پاها 

است که معمولا با مشکلات دیگر اشتباه گرفته می شود. 
متاسفانه اگر این دردها به درستی تشخیص داده نشود، 

حتی ممکن است به مرگ بیمار منجر شود.
افت فشار خون

افت فشار خون یکی از علائم شایع عفونت است و ممکن 
است نشان دهنده شوک عفونی باشد که جدی ترین 
مرحله مسمومیت خون محسوب می شود. فشار خون 
زمانی افت می کند که رگ های خونی روان بودن خود 
را از دست می دهند و عروق و شریان ها سست و شل 
می شوند، تا جایی که خون نمی تواند به خوبی در بدن 

جریان داشته باشد. 
در موارد جدی فشار خون به حدی افت می کند که 
به بیمار داروهایی تزریق می شود تا فشار خون بالا بیاید 
و جریان خون از سر گرفته شود. متخصصان به پزشکان 
توصیه می کنند به محض مشاهده افت فشار سیستولیک 
به زیر 100 نسبت به احتمال مسمومیت خون حساس 

باشند.
نبض تند

در صورت ابتلا به مسمومیت خون، قلب برای مقابله با 
عفونت با تلاش بیشتری خون را جریان می دهد. در واقع 
زمانی که بیمار می شویم، بدن میزان خونی را که پمپاژ 
می کند افزایش می دهد. این افزایش جریان خون به بدن 
برای مقابله با عفونت کمک می کند. زمانی که نبض به 
بالای 90 یا بیشتر می رسد، باید مسئله مسمومیت خون 

بررسی شود.
تنگی نفس 

تنفس بیش از 22 مرتبه در دقیقه نیز نیاز به بررسی 
پزشکی دارد. مسمومیت خون می تواند به دو دلیل ریتم 
تنفس را تند کند: اول به خاطر وجود عفونت در مجاری 
تنفسی که با کمبود اکسیژن خود را بروز می دهد. ذات 

الریه یکی از عوامل رایج بروز مسمومیت خون است. 
دوم اینکه حتی اگر عفونت در ریه ها نباشد بدن به تدریج 
که عفونت بیشتر می شود به اکسیژن بیشتری نیاز پیدا می 
کند. در این صورت نیز بدن ریتم تنفس را تند می کند. 
البته تنگی نفس ممکن است نشان دهنده مشکلات قلبی 

و سکته قلبی نیز باشد.
رنگ پریدگی یا پوست لکه دار

زمانی که فرد به مسمومیت خون مبتلا می شود، بدن 
جریان خون را به سمت ارگان های حیاتی هدایت می کند. 

پوست از این مسئله آسیب دیده و فرد رنگ پریده می شود. 
البته باید توجه داشته باشید که رنگ پریدگی ممکن است 
ناشی از کم خونی باشد. در هر حال این مسئله به همراه 

علائم دیگر باید مورد بررسی پزشکی قرار بگیرد.
خواب آلودگی یا منگی

کاهش ادرار یکی از علائم کم آب شدن بدن به حساب 
می آید، اما در صورت ابتلا به مسمومیت خون نیز میزان 

ادرار فرد کاهش پیدا می کند
معمولا خواب آلودگی و منگی در بیماران سالمند رایج 
است، اما این مشکل در بین کودکان و جوانان نیز دیده 
می شود و باید بررسی شود. زمانی که بدن خسته است و 
یا دچار سرما شده نیاز به استراحت دارد. علاوه بر این افت 
فشار نیز احساس خستگی و منگی می آورد. افت فشار 
ناشی از مسمومیت خون باعث می شود مغز به درستی 
به وظایف خود عمل نکند و فرد دچار خواب آلودگی و 

گیجی شود.
کاهش حجم ادرار

کاهش ادرار یکی از علائم کم آب شدن بدن به حساب 
می آید، اما در صورت ابتلا به مسمومیت خون نیز میزان 
ادرار فرد کاهش پیدا می کند. این اتفاق ناشی از کاهش 
حجم مواد غذایی و نوشیدنی های مصرفی بیمار است که 
بدلیل مریض شدن میلی به غذا ندارد. حتی ممکن است 

در نتیجه استفراغ و اسهال نیز اتفاق بیافتد.
اسهال و استفراغ

متاسفانه این علائم پزشک را به اشتباه می اندازد. بروز این 
علائم همیشه ناشی از ویروس معده و مسمومیت غذایی 
تلقی می شوند. اما مشکلات مربوط به روده گاهی نشان 
دهنده مسمومیت خون است. زمانی که بدن خون را به 
سمت ارگان های اصلی و حیاتی هدایت می کند، خون در 

ارگان هایی مانند روده ها کاهش پیدا می کند. 
از آنجایی که برخی علائم مسمومیت خون شبیه علائم 
آنفلوانزا یا ویروس است، پزشکان به دنبال مسمومیت خون 
نمی روند. یادتان باشد که پزشکان و متخصصان عاری 
از خطا نیستند و همه چیز را نمی دانند. اگر علائم ذکر 
شده را در وجود خود یا اطرافیان تان مشاهده می کنید، 
حتما پزشک را در جریان بگذارید و مسئله را یادآوری 
کنید. به پزشک بگویید آیا ممکن است این علائم ناشی از 
مسمومیت خون باشد. در هر صورت حواس تان به علائم 

غیرعادی بدن تان باشد.

علامت مسموم 
شدن خون
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معاون اجتماعی فرماندهی انتظامی استان قم  تاکید کرد

ضرورت اکران فرهنگ اخلاق اسلامی در 
فضای مجازی

معاون اجتماعی فرماندهی انتظامی استان قم گفت: در بحث فضای مجازی 
باید خانواده ها را تحت تاثیر فرهنگ اخلاق اسلامی و ادبیات محاوره ای قرار داد. 
سرهنگ  احمد صادقی در دیدار مدیرکل فرهنگ و ارشاد اسلامی قم ضمن 
تاکید بر ضرورت اقدامات فرهنگی بر روی پرتابل های سطح شهر، اظهارداشت: 
پس از تشکیل معاونت اجتماعی در نیروی انتظامی سعی شده تا این نیرو در بطن 
جامعه بیش از پیش حضور داشته تا از بروز آسیب های اجتماعی پیشگیری شود.

وی در ادامه با بیان اینکه با تلاش اداره مشاوره معاونت اجتماعی فرماندهی 
انتظامی استان قم و دوایر مددکاری کلانتری های استان در سال 95 بیش از 
12هزار پرونده به مصالحه انجامید، تصریح کرد: رسیدن به این مهم یعنی پیشگیری 
از بی سر و سامانی و از هم پاشیدگی این خانواده ها که از افتخارات پلیس قم است.

سرهنگ صادقی گفت: مصالحه این حجم از پرونده که به اطاله دادرسی نرسیده 
است، برگ زرینی از خدمات پلیس است.

وی سپس به طراحی کتابچه سخنان70 تن از دانشمندان و بزرگان دینی به زبان 
دیداری و نوشتاری در موضوعاتی چون راه و رسم موفقیت، پیشگیری از اعتیاد، 
سرقت و موضوعات ترافیکی و تحکیم مبانی خانواده اشاره کرد که توسط معاونت 
اجتماعی فرماندهی انتظامی استان قم تهیه شده که در پارک ها، بوستان ها و 

همچنین اماکن تفریحی و زیارتی و نمایشگاهی اکران می شود.
معاون اجتماعی فرماندهی انتظامی استان قم با بیان اینکه ضعف در ادبیات 
محاوره ای و گفتمان مردم گاهاً به تشنج و عدم کنترل افراد منتج می گردد، 
گفت:در بحث فضای مجازی باید خانواده ها را تحت تاثیر فرهنگ اخلاق اسلامی 
و ادبیات محاوره ای غنی اسلامی قرار داد. وی در ادامه از راه اندازی کمپین 
آرامش سلام و خشم خود را کنترل کنید و همچنین بیایید قلیان ها را به گلدان 
تبدیل کنیم توسط پلیس قم و شهرداری اشاره کرد. سید موسی حسینی کاشانی 
مدیرکل فرهنگ و ارشاد اسلامی استان قم نیز در سخنانی با اشاره به اهمیت 
پرتابل های شهری، افزود: از اقدامات فرهنگی پلیس قم در سطح شهر حمایت می 
کنیم. مدیرکل فرهنگ و ارشاد اسلامی استان قم با بیان اینکه در فضای مجازی 
بنک داری فرهنگی را کم داریم، تصریح کرد: در بحث فضای مجازی همه بایستی 
بیش از پیش قدم نهاده تا از بروز آسیب ها در این فضا پیشگیری شود. وی با تائید 
طرح های پیشنهادی معاونت اجتماعی فرماندهی انتظامی استان قم،  تاکید کرد: 
این طرح ها در افکار و فرهنگ عمومی بسیار تاثیرگذار بوده و می تواند مخاطبین 
بسیاری را تحت الشعاع قرار دهد. حسینی کاشانی ضمن تاکید بر استفاده همه 
جانبه فرهنگی از پرتابل های سطح شهر تاثیر آن را به عنوان شاخص رسانه ای 

مهم ارزیابی کرد.

مدیرکل روابط عمومی سازمان اوقاف: 

کارگاه تبلیغاتی »شاد باشیم« نمونه بارز 
هم افزایی دستگاه های فرهنگی است 

مدیرکل روابط عمومی سازمان اوقاف گفت: برپایی کارگاه تبلیغاتی »شاد باشیم« 
نمونه بارز هم افزایی دستگاه های عظیم فرهنگی و پرهیز از موازی کاری و اسراف 

است. 
حضرت  درحرم  باشیم«   شاد  »کمپین  کارگاه  از  بازدید   حاشیه  در  وی 
معصومه)س(  با اشاره به اینکه طرح های این کمپین بعد از داوری همزمان با 
دهه کرامت در سراسر کشور اکران خواهند شد اظهار کرد: کمپین شاد باشیم 
به مناسبت دهه کرامت و با موضوع ولادت با سعادت حضرت امام رضا)ع( و 
حضرت معصومه)س( برگزار شده است. مدیرکل روابط عمومی سازمان اوقاف و 
امور خیریه با بیان اینکه دیدار و گفت و گو با اساتید، طراحان و کاریکاتوریست های 
حاضر گویای موفقیت برگزاری این کارگاه است گفت:  برگزاری کارگاه از سوی 
سازمان زیباسازی شهرداری تهران به خوبی انجام شده است. وی ادامه داد: پیش 
از این تجربه راه اندازی کمپین سبک زندگی قرآنی در ماه مبارک رمضان را داشتیم 
به همین دلیل بر آن شدیم با ادامه اینگونه طرح ها، از ظرفیت های هنرمندان 
جوان کشورمان در راستای اهداف و مأموریت های سازمان اوقاف استفاده کنیم. 
رحمتی خاطرنشان کرد: با توجه به تشکیل ستاد مشترک دهه کرامت و همراهی 
و همکاری سازمان زیباسازی شهرداری تهران و تولیت آستان مقدس حضرت 
معصومه)س(، برگزاری کارگاه  تبلیغاتی »شاد باشیم« در دستور کار قرار گرفت. 
مدیرکل روابط عمومی سازمان اوقاف و امور خیریه با بیان اینکه اقدام سازمان 
زیباسازی شهرداری تهران در این زمینه ستودنی است عنوان کرد: موفقیتی که در 
برگزاری این کمپین ها دیده می شود به علت هم افزایی سازمان ها و دستگاه های 
فرهنگی کشور است. وی با تأکید بر پرهیز از موازی کاری در امور فرهنگی گفت: 
با همکاری نهادهای مختلف فرهنگی در اجرای هر چه بهتر برنامه هایی همچون 
کارگاه تبلیغاتی شاد باشیم، از اسراف در هزینه ها در فعالیت های فرهنگی و مذهبی 

به حد چشمگیری کاسته می شود.

کارگاه کمپین تبلیغاتی »شاد باشیم« در حرم 
حضرت معصومه)س( برگزار شد 

کارگاه کمپین تبلیغاتی »شاد باشیم«، با همکاری سازمان اوقاف و امور خیریه، 
تولیت حرم حضرت معصومه)س( و سازمان زیباسازی شهرداری تهران به مدت 

سه روز برگزار شد. 
به گزارش روابط عمومی اداره کل اوقاف و امور خیریه استان قم، کارگاه کمپین 
تبلیغاتی »شاد باشیم« با حضور 60 هنرمند و طراح حرفه ای 14 تیر ماه در حرم 
مطهر حضرت معصومه)س( آغاز به کار کرد و به مدت سه روز به فعالیت پرداخت.

این کارگاه  ملی طراحی گرافیک و کاریکاتور با محوریت موضوع دهه کرامت، 
در آستان مقدس حضرت معصومه)س(، در ادامه سلسله کارگاه های سازمان 
زیبا سازی در خصوص کمپین های فرهنگی، این بار با موضوع دهه کرامت و 
ولادت حضرت معصومه)س( تا ولادت حضرت رضا)ع( و همچنین بزرگداشت 
شاهچراغ در حرم مطهر حضرت معصومه)س( برگزار شد.پانزدهمین دوره از 
سری کارگاه های »شاد باشیم« دارای موضوعات مختلف فرهنگی و هنری بود 
که با همکاری سازمان اوقاف و امور خیریه و تولیت آستان مقدس حضرت فاطمه 
معصومه )س( برپا و در طول سه روز برگزاری آن، 250 رزومه به دبیرخانه ارسال 
شد و از این بین 60 رزومه مورد تایید هیئت داوران قرار گرفت و برای شرکت در 
کارگاه از صاحبان آنها دعوت به حضور شد.با توجه به موضوع این کارگاه یعنی دهه 
کرامت، ولادت حضرت رضا)ع(، ولادت حضرت معصومه)س( و بزرگداشت حضرت 
شاه چراغ، بیانات امام علی بن موسی الرضا)ع( به عنوان محور اصلی کار قرار گرفت.

گفتنی است آثار برتر شرکت کنندگان توسط اساتید مبرز، مصطفی اسداللهی، 
مسعود شجاعی طباطبایی، حسن موسی زاده و محمدرضا دوست محمدی انتخاب 
و به منظور اکران در سازه های شهری مورد استفاده قرار خواهد گرفت که اکران 
عمومی این آثار از 28 تیرماه در سازه های تبلیغاتی سراسر کشور آغاز می شود.این 
آثار همزمان با دهه کرامت، با مضامین ویژه ولادت با سعادت حضرت امام رضا)ع( 
و حضرت معصومه)س( و همچنین بزرگداشت شاهچراغ)ع( بر روی سازه های 
فرهنگی شهر تهران و سایر نقاط کشور در معرض نمایش عموم قرار می گیرد.

گفتنی است در جریان برگزاری این کارگاه، کلانتری رئیس اداره روابط عمومی 
و و حجت الاسلام والمسلمین صبایی مقدم رئیس اداره مراسم و محافل آستان 
مقدس حضرت فاطمه معصومه)س( از آن بازدید کردند و به گفت وگو با مسئولان 
و هنرمندان حاضر در کارگاه نشستند.مدیرکل اوقاف و امور خیریه استان قم نیز  
با حضور در حرم حضرت معصومه)س( از کارگاه کمپین تبلیغاتی شاد باشیم« 

بازدید کرد.

مدیرکل راه و شهرسازی استان قم از انعقاد تفاهم نامه احداث 
بخشی از کمربندی جدید قم به طول 75 کیلومترو پیشرفت 50 
درصدی ساخت صحن شرقی حرم حضرت معصومه)س( خبر 

داد. 
اقدامات  حسن صبوری،  در گفتگویی به تشریح مهمترین 
و   پرداخت  مختلف  درحوزه های  اداره کل  این  برنامه های  و 
اظهارداشت : ساخت صحن شرقی حرم کریمه اهل بیت )س( از 
مصوبه های سفر سال 1394 رئیس جمهوری به قم بود که با 800 
میلیارد ریال اعتبار در 50 هزار متر مربع فضای ساختمانی در حال 
انجام است. احداث صحن شرقی حرم مطهر حضرت معصومه)س( 
از سال 89 آغاز شده که شامل شبستانی با زیربنای 8100 متر 
مربع، فضای سرپوشیده 8500 متر مربع، صحن 8900 متر مربع 
و کتابخانه با 11 هزار 200 متر مربع است. تاکنون بخش هایی از 
این طرح ازجمله کتابخانه وصحن فاطمیه 100 درصد تکمیل و 
افتتاح شده و کل طرح بالغ بر 60 درصد پیشرفت فیزیکی دارد. 
صبوری همچنین به طرح کمربندی جدید قم اشاره کرد و گفت: 
سال گذشته طرح کمربندی جدید قم در لایحه بودجه دولت قرار 
گرفت و 1800 میلیارد ریال اعتبار برای احداث این کمربندی به 
طول 110 کیلومتر درنظر گرفته شده است. تفاهم نامه احداث 
بخشی از کمربندی جدید قم به طول 75 کیلومتر از آزادراه تهران 
محدوده مجتمع مهتاب به سمت محور قم - سلفچگان و از محور 
قم - سلفچگان به سمت آزادراه قم - کاشان با بخش خصوصی 
منعقد شده که در مدت دو سال احداث می شود و بهره برداری از 
این طرح در مدت 15 سال در اختیار بخش خصوصی قرار می گیرد. 
مدیرکل راه و شهرسازی قم همچنین با بیان اینکه روکش آسفالت 
قطعه صفر محور قم - جعفریه 10 درصد رشد کرده و برای تکمیل 
پروژه به 33 میلیارد ریال اعتبار نیاز است، عنوان کرد: احداث 
قطعه یک محور قم - جعفریه به پایان رسیده و احداث قطعه 
سوم این محور 70 درصد پیشرفت کرده  و برای تکمیل این 
قطعه 59 میلیارد ریال اعتبار موردنیاز است. صبوری همچنین 
گفت: احداث قطعه 2 محور قم - آوه، 85 درصد پیشرفت کرده و 
اعتبار موردنیاز برای تکمیل آن 34.5 میلیارد ریال است. آسفالت 
گردنه اول و دره سلیمان نیز 30درصد رشد کرده و تکمیل آن دو 
میلیارد ریال اعتبار نیاز دارد. مدیرکل راه و شهرسازی قم با بیان 
اینکه احداث راه جنت آباد به جاده کاشان با پیش بینی پنج میلیارد 
ریال اعتبار به زودی آغاز می شود، عنوان کرد: به زودی احداث پل 
طغرود و نیز بهسازی و آسفالت محورهای روستایی سلطان باجی، 
ملک آباد و کاخ محمدآباد آغاز می شود. همچنین عملیات بهسازی 
و تعریض پل های محورهای روستایی با اختصاص هفت میلیارد 

ریال اعتبار درآینه نزدیک شروع می وِد. وی به طرح قطار پرسرعت 
تهران - قم - اصفهان اشاره کرد و افزود: این طرح با پیش بینی پنج 
میلیارد یورو اعتبار ارزی برای کل مسیر به بهره برداری می رسد. 
احداث قطار پرسرعت تهران - قم - اصفهان سال گذشته با اهتمام 
وزارت راه و شهرسازی و اداره کل راه آهن آغاز شد که پیمانکار آن 
قرارگاه خاتم الانبیا)ص( و مشاوران آن چینی هستند. مسیر قم 
به اصفهان حدود 60 درصد پیشرفت فیزیکی دارد و مسیر قم 
به تهران در مرحله تجهیز کارگاه است. صبوری افزود: ایستگاه 
مرکزی راه آهن قم به عنوان ایستگاه تبادل سفر در نظر گرفته 
شده است و مسیرهای منتهی به ایستگاه مرکزی بر اساس دو 
گزینه که یا از خارج شهر به صورت زیرگذر و یا به صورت آنتنی 
به ایستگاه مرکزی قم متصل شود، در حال بررسی است. اکنون 
هشت رام قطار در مسیر قم - تهران به صورت قطار حومه ای در 
حال تردد است و با ظرفیت خوبی مسافران را جابه جا می کند. وی 
گفت: راه اندازی قطار پرسرعت قم - اراک نیز در دستور کار قرار 
گرفته و مطالعات آن نیز در حال انجام است و در صورت افتتاح 

این طرح، قم به کانون تبادل قطارهای پرسرعت تبدیل می شود.

تهیه طرح جامع شهر قم
قم  جامع شهر  تهیه طرح  اینکه  بیان  با  صبوری همچنین 
با رویکرد ساختاری راهبردی تمام شده و مراحل نهایی طرح 
تفصیلی این شهر و ضوابط و مقررات مربوط در دست بررسی و 
تصویب است، عنوان کرد: طرح جامع و تفصیلی شهرهای قنوات، 
کهک، جعفریه، دستجرد و سلفچگان تهیه شده است. همچنین 
زیربنایی و  امور  قم در کارگروه  ناحیه ای  بازنگری طرح جامع 
شهرسازی مصوب شده و در دستور کار بررسی و تصویب شورای 

برنامه ریزی و توسعه استان قرار دارد.
وی افزود: دستورالعمل سیما و منظر شهر قم ابلاغ و اقدامات 
و  آذر  خیابان های  شهری  طراحی  پروژه های  اول  فاز  اجرایی 

چهارمردان در بافت تاریخی شروع شده است.
شناسایی 14 محله هدف بازآفرینی شهری درقم

صبوری با بیان اینکه بافت ناکارآمد شهری قم درمرکز استان 
متمرکز است، عنوان کرد: در شهر قم 1074 هکتار بافت فرسوده، 
333 هکتار بافت تاریخی و 627 هکتار سکونتگاه غیررسمی 
شیخ آباد،  شادقلی خان،  شامل  محله   14 که  است  موجود 

علی آباد سعدگان، شهرک فاطمیه، یزدان شهر، عباس آباد، قلعه 
کامکار، دانیال نبی، اکبرآباد، بیگدلی، شهید جوینده، جمکران، 
اسماعیل آباد و شهرک صاحب الزمان)عج( محلات هدف بازآفرینی 
شهری هستند. وی درتشریح اقدامات اداره کل راه و شهرسازی 
قم برای بهبود کیفیت زندگی درسکونتگاه های غیررسمی و بافت 
فرسوده گفت: از سال 92 تاکنون تملک ابنیه محدوده امامزادگان 
چهل اختران انجام شده و 48 هکتار از اراضی سرمایه ای پردیسان 
بریا احیای بافت فرسوده درنظر گرفته شده است. همچنین 32 
هکتار از این اراضی برای توانمندسازی سکونتگاه های غیررسمی و 
جابه جایی ساکنین زیر و محدوده دکل های فشار برق قوی درنظر 
گرفته و پلاک های مجتمع تجاری اقامتی خورشید تملک شده 
است. همچنین پلاک های اطراف این مجتمع جهت اجرای فاز 
2 تملک شده است. صبوری افزود: از دیگر اقدامات انجام شده 
دراین راستا می توان به تملک خیابان توحید و تملک درراستای 
بازگشایی معابر به تعداد هفت پلاک ثبتی در طرح میدان روح الله 
و خیابان شهید کاظمی، تملک خانه لاجوردی به مساحت 700 
متر مربع و راه اندازی دفتر تسهیل گری همچنین مطالعات تهیه 
سند بازآفرینی شهر قم و تهیه طرح فاز دوم طرح چهل  اختران 
همچنین مطالعات و تهیه طرح گذر باغ پنبه و تهیه طرح مرمت 
خانه لاجوردی و معرفی 10 خانه تاریخی و قدیمی درمحدوده 
بافت تاریخی شهر برای تملک اشاره کرد. وی به انجام مطالعات 
طراحی شهری اطراف بیت امام خمینی )ره( و مطالعات پروژه 
چاله فخاران )محله دروازه ری( نیز اشاره کرد و گفت: مطالعات 
شهری خیابان بیگدلی، خیابان دانش و محله عربستان انجام و 
معماری مرحله دوم میدان روح الله طراحی شده است. صبوری 
متر   1800 مساحت  با  احمدلو  شهید  مدرسه  امسال  افزود: 
مربع و پیشرفت فیزیکی 41 درصد تکمیل می شود. همچنین 
درمانگاه های ایثار و امام حسن)ع( افتتاح می شوند. مرمت خانه 
تاریخی لاجوردی با مساحت 690 متر مربع متعلق به دوره قاجار 
وتهیه طرح  قمرود  اجرای طرح ساماندهی رودخانه  همچنین 
بازآفرینی شهر قم با تاکید بر هویت شهری و حمل ونقل یکپارچه 

به عنوان طرح پایلوت در دستور کار است.
پرونده مسکن مهر قم امسال بسته می شود 

مدیرکل راه و شهرسازی قم همچنین با بیان اینکه پرونده 
مسکن مهر استان تا پایان امسال بسته می شود، گفت: از 43 
هزار و 500 واحد مسکن مهر درتعهد این اداره کل 2000 واحد 

باقی مانده که هزار واحد دارای مشکل حقوقی است.
وی افزود: از 2000 واحد باقی مانده مسکن مهر قم 1600 واحد 

تا پایان شهریور و 400 واحد نیز تا پایان امسال افتتاح می شوند.

مدیر کل راه و شهرسازی استان قم تشریح کرد

جزییات اجرای طرح کمربندی جدید قم

معاون میراث فرهنگی استان قم  خبرداد

آغازعملیات بازسازی و مرمت کاروانسرای
 کوه نمک قم 

معاون میراث فرهنگی استان قم از آغاز عملیات بازسازی و مرمت کاروانسرای 
سنگی کوه نمک خبر داد.

مرمت  عملیات جدید  داشت:   اظهار  مطلب  این  بیان  کاوسی ضمن  عمار 
کاروانسرای سنگی کوه نمک با هزینه ای بالغ بر دو میلیارد ریال آغاز شده است.
وی ادامه داد: این بازسازی در ادامه مرمت های صورت گرفته در سنوات گذشته و 

با اعتبارات ملی انجام می شود.
وی افزود: عملیات مذکور شاملِ استحکام بخشی پایه ها، عملیات آوار برداری، 
سَبک سازی بام حُجره ها، اجرای سقف های فرو ریخته و خوانا سازی پلان ها می 
باشد.عمار کاوسی اضافه کرد : این کاروانسرا از نوع چهار ایوانی با پلان مربع، دارای 
هفت برج که چهار برج در گوشه های مربع و سه برج دیگر در وسط اضلاع جنوبی، 

شرقی و غربی مربع قرار دارد. 
معاون میراث فرهنگی همچنین گفت: ورودی اصلی کاروانسرا از ضلع شمالی 
بوده  که مستقیما به صحن وسط راه دارد. مصالح اصلی ساختمان به خصوص در 

دیواره ها از سنگ و در پوشش سقف ها از آجر استفاده شده است. 
وی گفت: قدمت کاروانسرای کوه نمک  به دوره سلجوقی- صفوی باز می گردد 
و مابین شهر قم و بخش جعفریه مقابل کوه نمک  واقع شده  که این مسیر در 
گذشته، شهرهای مهمی نظیر قم، ساوه و آوه را به یکدیگر مرتبط می ساخته است. 
لازم به ذکر است این اثر در تاریخ 23 دی ماه 1380  با شماره ثبت 4772 به 

عنوان یکی از آثار ملی ایران به ثبت رسیده است.

اولویت های پژوهشی شهرک های صنعتی قم 
در سال 96 اعلام شد 

مدیرعامل شرکت شهرك های صنعتی قم 46 اولویت پژوهشی مرتبط با نیازهای 
شهرك های صنعتی و صنایع کوچك ومتوسط در سال جاری را اعلام کرد.

امیر طیبی¬نژاد با اعلام این خبر اظهارداشت:بر اساس برنامه ریزی و بررسی 
های صورت گرفته توسط کارگروه پژوهش ، فن آوری و بهره وری سازمان صنایع 
کوچك، اولویت های پژوهشی مرتبط با شهرك های صنعتی و صنایع کوچك قم 

اعلام شد.
وی با بیان اینکه اولویت های اعلام شده متناسب با نیاز واحدهای صنعتی تدوین 
گردیده است تصریح کرد: برای سال جاری 46 اولویت پژوهشی در قالب 4 فصل 
حوزه صنایع کوچك، حوزه زیرساختهای صنعتی و حوزه برنامه ریزی، امور مالی و 

منابع انسانی ستاد و صف در نظر گرفته شده است.
طیبی نژاد تاکید کرد: از مهمترین این اولویت ها می توان به چگونگی مشارکت 
در سرمایه گذاری با بخش خصوصی در ایجاد و توسعه شهرك ها و نواحی صنعتی 
نظیر ازمایشگاه ها و مراکز آموزشی ومشاوره ای، چگونگی ارتقاء سطح ایمنی و 
بهداشت و محیط زیست در صنایع کوچك، عارضه یابی و ارتقاء بهره وری سازمانی، 
فرصت سنجی وشناسایی اولویت های سرمایه گذاری در شهرك ها و نواحی 
صنعتی،  توسعه بازار محصولات واحدهای صنعتی کوچك و خوشه های صنعتی 

برای زمینه سازی ایجاد خوشه های جدید اشاره کرد.
مدیرعامل شرکت شهرك های صنعتی قم یاداور شد: اساتید دانشگاهی، محققان، 
دانشجویان و علاقمندان برای فعالیت در بخش های مختلف مورد نیاز شرکت 
شهرك های صنعتی می توانند با حضور در معاونت صنایع کوچك این شرکت، 

نسبت به انجام مقدمات این امر اقدامات لازم را انجام دهند.

آگهی ابلاغ وقت رسیدگی
خواهان: نوید ناری

خوانده : محمد قادری
خواسته: مطالبه وجه سه فقره سفته-تاخیر تادیه - تامین خواسته 

در تاریخ 1396/03/21 خواهان نوید ناری دادخواستی حقوقی به طرفیت خوانده 
محمد قادری به شرح خواسته مطالبه وجه سه فقره سفته به شعبه 24 حقوقی 
تقدیم که به شماره 9609982522400144 ثبت و برای روز 1396/06/01 

ساعت 8:30 وقت رسیدگی تعیین گردیده است.
و باتوجه به مجهوال المکان بودن خوانده حسب درخواست خواهان و موافقت 
دادگاه مستندا به ماده 73 قانون آئین دادرسی مدنی مراتب یک نوبت در یکی از 
جراید کثیرالانتشار آگهی می گردد خوانده مذکور می تواند از تاریخ نشر آگهی 
جهت اعلام آدرس و دریافت نسخه ثانی دادخواست و ضمائم به دفتر دادگاه 
مراجعه و یا در وقت مقرر فوق جهت رسیدگی در این شعبه حضور بهم رساند 
بدیهی است در صورت عدم حضور دادگاه غیابا رسیدگی و اتخاذ تصمیم خواهد 

نمود.  )م الف 3211(
مسئول دفتر شعبه 24 حقوقی شورای حل اختلاف شهرستان قم- 
صدیقه فلاح

حریم خصوصی و مصادیق آن سال های سال است که در جامعه مطرح بوده و اخیرا سخنگوی 
ناجا اعلام کرده که داخل خودرو حریم خصوصی نیست اما حقوقدان و وکیل دادگستری با 
استناد به قانون می گوید که خودرو حریم خصوصی افراد است و بازرسی از آن نیاز به حکم 

قضائی دارد. 
هفته گذشته )سه شنبه 13 تیرماه( بود که سردار منتظرالمهدی در نشست خبری با 
خبرنگاران سخنگوی ناجا با اشاره به قوانین جاری از جمله تبصره ماده 5 قانون حمایت از آمرین 
به معروف و ناهیان از منکر مصوب سال 94 ، امکانی که بدون تجسس در معرض دید عموم 
قرار می گیرند از جمله وسایط نقلیه را مشمول حریم خصوصی ندانست و گفت که هنجارها 
و الزامات قانونی باید درون خودروها رعایت شود.  پیش از این نیز رئیس پلیس راهور نیروی 
انتظامی، سردار تقی مهری گفته بود که با افرادی که بدحجاب باشند آن هم در درون خودرو، 
برخورد می شود چرا که خودرو، منزل یا محدوده شخصی افراد نیست و بدحجابی جرم است 
و این افراد تحویل مراجع قضایی می شوند و هر تصمیمی که آنها اتخاذ کنند لازم الاجراست. 
درباره این موضوع عبدالصمد خرمشاهی، حقوقدان و وکیل دادگستری در گفت و گو با خبرنگار 

اجتماعی ایرنا، گفت که نیروی انتظامیبا استناد به تبصره چهار ماده پنج قانون آمران به معروف 
و ناهیان از منکر که در سال 94 تصویب شد، اصرار دارد که اتومبیل حریم خصوصی نیست اما 

نکته حائز اهمیت این است که همه قوانین برگرفته از قانون اساسی است.
این حقوقدانان با استناد به قانون اساسی خاطرنشان کرد: قانون اساسی، قانون مادر است و همه 
قوانین زیر نظر این قانون تصویب شده است و اصل 22 قانون اساسی صراحت دارد که مال، جان 
و حیثیت افراد از تعرض مصون است مگر به حکم قانون. خرمشاهی تصریح کرد: آنچه که مسلم 
است، خودرو حریم خصوصی افراد است و بازرسی از آن قطعا نیاز به حکم قضائی دارد و این 
موضوع بارها از سوی اداره حقوقی قوه قضائیه اعلام شده است. خرمشاهی اظهار کرد: ماموران 
انتظامی حق ندارند متعرض به خودروی افراد شوند مگر اینکه حکم قضایی برای بازرسی از 

خودرویی مشخص داشته باشند.
**نیروی انتظامی مکلف به برخورد با جرائم مشهود است

این حقوقدان یادآور شد: ماموران ناجا و ضابطان قوه قضائیه مکلف به برخورد با جرائم مشهود 
هستند و اگر در خودرویی جرم مشهود و یا ناهنجاری و قانون شکنی اتفاق بیفتد، جنبه عمومی 

پیدا می کند و ممکن است که تبعاتی داشته باشد بنابراین نیروی انتظامی می تواند برخورد 
کند و کسی منکر این امر نیست اما بازرسی خودروها نیاز به حکم قضائی نیاز دارد و این حکم 
مخصوص همان اتومبیل است. با تاکید بر اینکه نیروی انتظامی ضابط قوه قضائیه است، افزود: 
نیروی انتظامی نمی تواند قانون وضع کند بلکه مکلف به اجرای قانون است؛ کما اینکه بخشنامه 
ای که چند سال پیش از طریق اداره کل حقوقی ناجا به سراسر نیروها ابلاغ شده بود و براساس 
آن بازرسی خودروها نیاز به حکم قضائی نداشت، این بخشنامه از سوی دیوان عدالت اداری 
ابطال شد. خرمشاهی با تاکید بر حفظ کرامت شهروندان، خاطرنشان کرد: با توجه به اصل 22 
قانون اساسی و سایر قوانین از جمله آیین دادرسی کیفری، باید سعی شود که کرامت و حقوق 
شهروندی افراد حفظ شود و مورد تعرض قرار نگیرد. وی اضافه کرد: منشور حقوق شهروندی 
نیز با اقتباس از قانون اساسی به حفظ حریم خصوصی، کرامت انسان ها و حفظ حقوقی که در 
قانون اساسی برای افراد ذکر شده است، تاکید دارد. این حقوقدان افزود: نیروی انتظامی تصویب 
کننده قانون نیست و مجری قانون است و فراتر از قانون نمی تواند برخورد کند و زمانی هم که 

ابهام در تفسیر قانون وجود دارد، باید از محاکم استعلام کند.

یک حقوقدان؛ 

 قانون شکنی در خودرو جرم محسوب می شود 






